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PENANG’s LRT alignment 
is now from Bayan Lepas 
to Tanjung Bungah.

Initially, the plan was for a 
Bayan Lepas – Komtar align-
ment.

With this good news, Penang-
ites in the Tanjung Bungah area 
can soon look forward to faster 
travel to the city centre.

Making this announcement, 
Transport Minister Anthony 
Loke Siew Fook said although 
the alignment will be stretched 
further up northeast on the 
island, the station in Komtar 
will be one of the main transit 
points for the public.

“The station had initially 
been identified, which was 
here at the Sia Boey Urban Ar-
chaeological Park.

“We expect to have 27 sta-
tions on the first alignment over 
a stretch of 29km.

“This Bayan Lepas – Tanjung 
Bungah alignment falls under 
Phase One. 

"We hope to expedite com-
mencement of the construction 
as soon as possible and hope 
to complete it in five years,” 
Loke said after visiting the pro-
posed LRT station at the Sia 

Boey Urban Archaeological Park 
on May 30. 

Accompanying him was Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

Loke, however, stressed 
that the location of the LRT 
depot must be identified first 
as it would be impossible to 
finalise the budget and other 
proceedings before kickstart-
ing the project.

“We must finalise the loca-
tion as soon as possible before 
bringing this matter to the Fi-
nance Ministry.

“One thing that the state 
and federal governments have 
agreed on is that the depot will 

not be built on Island A under 
the proposed Penang South Is-
lands (PSI) project.

“As I have mentioned before, 
the federal government would 
only be involved in the imple-
mentation of the LRT project 
and not the PSI.

“There are suggestions (for 
the depot) from the state gov-
ernment and project manager 
MRT Corp (Mass Rapid Transit 
Corporation).

“But we must weigh all the 
options carefully. For instance, 
we must make sure the depot 
is located at a suitable and stra-
tegic location so that the people 

will find it easily accessible to 
other facilities in the state,” 
Loke added.

Prime Minister Datuk Seri 
Anwar Ibrahim on May 6 broke 
the good news that the federal 
government had principally 
agreed to fund Penang’s first 
LRT project.

The Prime Minister, howev-
er, urged the Penang govern-
ment to scale down the Pen-
ang South Islands (PSI) project 
on the same day.

Meanwhile, during the media 
conference, Loke also hoped 
that the tender of Phase One 
(Bayan Lepas – Tanjung Bun-

gah) alignment would begin by 
the end of this year if everything 
progresses smoothly.

When asked about land ac-
quisition matters during the 
construction of the LRT proj-
ect, Loke said it was impos-
sible for any such big project 
to not face this issue.

“We will try to utilise state 
land as well as existing federal 
and PDC (Penang Develop-
ment Corporation) land, and 
we are also willing to work with 
the private sector on this mat-
ter,” he added.

Before their visit to the park, 
Loke and Chow were joined by 
MRT Corp chief executive offi-
cer Datuk Mohd Zarif Hashim in 
Komtar for a discussion about 
the LRT project.

Loke and Chow, together with 
their delegation then took a walk 
from Komtar to the Sia Boey Ur-
ban Archaeological Park, where 
they were joined by reporters for 
the media conference.

Also present were state 
Transport and Infrastructure 
Committee chairman Zairil Khir 
Johari, state Tourism and Cre-
ative Economy Committee chair-
man Yeoh Soon Hin, State Sec-
retary Datuk Mohd Sayuthi Ba-
kar, Komtar assemblyman Teh 
Lai Heng and Pengkalan Kota 
assemblyman Daniel Gooi.

LRT from Bayan Lepas 
to Tanjung Bungah

Chow pointing at the proposed future LRT stations displayed on a board at the Sia Boey Urban
Archaeological Park. Also present are Loke (next to Chow), Zairil (behind the board) and Teh (right). 
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THE Penang government 
plans to have more green 
areas, especially in the city 
enclave, in view of climate 
change, says state Local Gov-
ernment, Town and Country 
Planning Committee chairman 
Jagdeep Singh Deo.

According to Jagdeep, who 
represented Chief Minister 
Chow Kon Yeow during the 
ground-breaking ceremony to 
upgrade the linear park at Ceno-
taph in Esplanade, green parks 
or spaces would help to address 
climate change.

“That’s why we are proud to 

witness the ground-breaking of 
this place as we look forward to 
having more trees to protect the 
environment.

“It is important for us to have 
a sustainable environment and 
more green lungs in the state,” 
he said in his speech during the 
ground-breaking ceremony on 
May 15.

Jagdeep said the overall cost 
of the project was RM1.5 mil-
lion, which would be borne by 
the state, Think City and Yayas-
an Hasanah.

“This project is part of the 
North Seafront Public Realm Im-

provement Programme as the 
works are expected to start end 
of this month and are sched-
uled to be completed by early 
November,” he said.

Penang Island City Council 
(MBPP) mayor Datuk A. Rajen-
dran, who was present, said 
the project would serve as an 
important catalyst for the state.

Among others present were 
state Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Yeoh Soon Hin, state assembly-
men, and Think City Sdn Bhd 
general manager Hamdan Abdul 
Majeed.
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A  WHOPPING RM1.185 
billion will be invested by 
the Penang government, 

through the Penang Water Sup-
ply Corporation (PBAPP), on im-
portant water supply projects 
over the next five years.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who is also the PBAPP 
chairman, said these projects 
include the five original key 
components and three new 
components of PBAPP’s Wa-
ter Contingency Plan 2030 
(WCP 2030).

“The five original key com-
ponents are the new Bukit 
Panchor dissolved air flotation 

(DAF) water treatment plant 
(WTP), Package 12A, Sungai 
Dua WTP: an Additional New 
Water Treatment Module, new 
Mengkuang Dam WTP, the new 
Sungai Kerian WTP (Phase 1), 
and the Sungai Perai Water 
Supply Scheme (including pre-
treatment of raw water).

“These five original compo-
nents will optimise and increase 
PBAPP’s water treatment capac-
ity in Penang” Chow said in his 
speech during a site visit to the 
Sungai Dua WTP in Tasek Gelu-
gor on May 13.

“As for the three additional 
new components of the WCP 
2030, the first two are the 
laying of 13km of 1,800mm 
water distribution pipelines 
from the Sungai Dua WTP to 

Butterworth in Seberang Pe-
rai and the laying of 3.9km 
of 1,800mm water distribu-
tion pipelines from the Macal-
lum area to the PBAPP Bukit 
Dumbar Reservoir and Pump-
ing Station Complex on Pen-
ang island.

“These two new WCP 2030 
projects will facilitate the pump-
ing of more treated water from 
the Sungai Dua WTP in Seberang 
Perai to the Penang island.

“The third new component 
is to build an additional new 
WTP at Sungai Muda to in-
crease water treatment output 
by 114 million litres per day 
(MLD),” he added. 

Also present was PBAPP 
chief executive officer K. Path-
manathan.

In short, Chow said there 
are now eight WCP 2030 proj-
ects that are scheduled for 
implementation in Penang in a 

five-year timeframe from 2023 
to 2028.

“The total projected invest-
ment for these eight projects 
amounts to RM1.185 billion.

“This level of investment 
reflects the state government 
and PBAPP’s unwavering com-
mitment to ensuring water sup-
ply sustainability throughout 
the state until 2030.

“After all, we need more wa-
ter supply to achieve the aspira-
tions of the state government’s 
Penang2030 vision.

“We must also minimise the 
risks of a water supply crisis 
before the commissioning of 
the Sungai Perak Raw Water 
Transfer Scheme (SPRWTS).

“The WCP 2030 projects al-
so should be able to address a 
projected maximum water de-
mand of 1,500 MLD in Penang 
by 2030,” he added.

On a separate matter, Chow 

said the Penang government 
is seeking the cooperation 
and support of the federal 
government to fully complete 
the Mengkuang Dam Expan-
sion Project (MDEP) as soon 
as possible.

Chow stressed that with-
out the implementation of the 
full scope of the RM1.2 bil-
lion project, the Penang water 
supply services will inevitably 
be disrupted if any mishap oc-
curs at Sungai Muda. This is 
because it is the one and only 
major raw water resource.

On May 14, a mishap in Ke-
dah caused the Sungai Muda 
river level to drop to a level 
which prevented PBAPP from 
abstracting raw water from 
Sungai Muda.

As a result, water supply 
services for 400,000 water 
consumers in Penang were af-
fected.

A WIN-WIN situation is needed 
to ensure water sharing across 
states in the country, says Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

He called upon the federal 
government to take the lead in 
finding a resolution to this issue 
to achieve a mutually beneficial 
outcome for all states involved.

“Water resources are pre-
cious and should be treated as 
a national asset.

“We can’t have a situa-
tion where some states have 
a lot of water and others do 
not. These resources must be 
managed well.

“Comparing it to the power 
grid, it is generated elsewhere, 
but is distributed everywhere. 
The electricity is shared across 
the country as not every state 
can generate electricity, ” Chow 
said at a press conference in 
Komtar on May 25.

Chow was asked to comment 
on a statement by National 
Water Services Commission 
(SPAN) chairman Charles San-
tiago that water resources must 
be shared across the states.

He fully agreed with Santiago 
and hoped the federal govern-
ment would take appropriate 
action.

“Where raw water supply is 
concerned, we strive our best 
as it involves transboundary in 
several states.

“If there is any issue to be 
resolved by the states, it is the 
responsibility of the national 
authority to find a win-win situa-
tion,” he said.

Chow emphasised the im-
portance of creating awareness 
about responsible water usage 
and cultivating a behavioural 
mindset that values this vital 
resource.

Chow stresses need for 
water sharing across states

Green lungs to address climate change 

RM1.2 billion to improve 
water supply

Chow (right) being briefed 
by Pathmanathan (second 
from right) on the water 
operation system at the 
Sungai Dua WTP.
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CLOSE to a staggering 
RM200 billion in total ap-
proved manufacturing in-

vestments recorded by Penang 
in 14 years!

Let the figures speak for them-
selves, Chief Minister Chow Kon 
Yeow said after unveiling an im-
pressive RM196.67 billion in 
total approved manufacturing 
investments recorded by the 

state from 2008 to 2022.
He added investment figures 

are an important yardstick for 
politicians or the government of 
the day to prove that they can 
get the job done for the growth 
of a particular state or country 
they are administering.

 “I can boldly say that for 
whatever we have achieved for 
the past 14 years or so, we 
should be proud of it!

“Since we took charge in 
2008, we have been commit-

ted and dedicated to ensur-
ing Penang continues to lead 
the country in investment, 
particularly in the manufactur-
ing and services industries,” 
Chow said in his speech dur-
ing the launching ceremony of 
the Bandar Cassia Technology 
Park (BCTP) on May 20. 

BCTP, which spans a net 

PENANG launched the Hotel 
Fee Online System recently, 
making it easier and more effi-
cient for hoteliers to make pay-
ments to the Penang Island City 
Council (MBPP) and Seberang 
Perai City Council (MBSP).

State executive councillor 
for Tourism and Creative Econ-
omy (Petace) Yeoh Soon Hin 
described the introduction of 
the Hotel Fee Online System 
as a milestone for the Pen-
ang hotel industry or a game 
changer as digitalisation plays 
a pivotal role in modernising 
the state’s economy.

He said since the hotel fees 
were introduced by the state 
in 2014, the hoteliers would 
issue a cheque to physically 
hand over the fees collected 
from hotel guests at the MBPP 
or MBSP counters.

But from April this year, he 
said the hoteliers are now re-
quired to make cashless pay-
ments through the implemen-

tation of the online platform.
For hotel fees, the state 

is imposing a charge of RM3 
per night for hotels rated four 
stars and above, and RM2 per 
night for hotels rated three 
stars and below, including dor-
mitories, budget hotels and 
hostels.

The hotel fees were waived 
for two years since June 2020 
to help the tourism industry re-
cover after it was badly hit by 
the Covid-19 pandemic.

According to Yeoh, the state 
has collected between RM2 
million and RM3 million for the 
first three months of this year 
from the hotel fees.

He said some RM8 million 
would be collected annually and 
the revenue would be poured 
back by the state for the market-
ing and promotion of Penang to 
bring in more tourists.

“We want Penang to become 
an international city. We’ve to 
think big, like making Penang 

to be the ‘Dubai’ of Malaysia.
“We can build on that 

dream. Penang has the po-
tential to be like Dubai in UAE 
(United Arab Emirates) whose 
capital is Abu Dhabi and ours 
is Kuala Lumpur,” said Yeoh, 
who admits that Penang is los-
ing to Thailand, Vietnam and 
Cambodia where tourism is 
concerned.

He added that the Hotel Fee 
Online System is an initiative 
of Penang Global Tourism, a 
state agency under Petace, 
that would help the state in 
data collection which is crucial 
to understanding tourist travel-
ling patterns.

“With this information, we 
can tailor our marketing ef-
forts accordingly to meet their 
needs and expectations. This 
information can help us make 
informed decisions regarding 
the expansion of facilities and 
the promotion of certain types 
of hotels,” Yeoh said.

Hotel Fee Online System to streamline payment process

Yeoh (fifth from left) with some of the stakeholders welcoming tourists to Penang after the launch of the 
Penang Hotel Fee Online System. Among them are Lai (left), Ooi (fourth from left) and Rajendran (sixth 
from left).

Impressive 
14-year 
investment 
figures

Chow, Ramasamy (fourth from 
left) and Aziz (fourth from right) 
posing for a photo with other state 
representatives during the BCTP 
launching ceremony. 

area of 246 acres, is located 
in Bandar Cassia and is the 
Penang Development Corpo-
ration’s (PDC) third township 
development.

The first two are Bandar 
Bayan Baru and Bandar Se-
berang Jaya.

Chow commended PDC, In-
vestPenang and other state and 
federal agencies for playing a 
key part in realising the momen-
tous occasion.

“Strategically positioned 
at the heart of Bandar Cas-
sia, BCTP has been carefully 
planned and designed to ac-
commodate high-tech and envi-
ronmentally friendly companies 
in sectors such as electronics 
and electrical (E&E), medical de-
vices, automotive, semiconduc-
tors, equipment, and automa-
tion solutions.

“What sets BCTP apart 
from PDC’s previous industrial 
parks is its uniqueness in being 
leased to investors for a maxi-
mum period of 60 years.

“The development of BCTP 
will unfold in five phases, with 
Phase One encompassing a 
substantial area of 60 acres, 
scheduled for completion by Au-
gust 2023.

“BCTP is projected to be com-
pleted by August 2025,” Chow 
said.

It is learnt that Osram Opto 
Semiconductors (Malaysia) Sdn 
Bhd will become the first com-
pany to set up a plant there.

BCTP will serve as an ex-
tension of the existing Batu 
Kawan Industrial Park (BKIP), 
which is home to more than 
170 companies, including re-
nowned names like Lam Re-
search, Boston Scientific, VAT 
Manufacturing, Dexcom, Vi-
trox, Pentamaster, Greatech, 
UWC and many others.

Chow once again reiterated 

that Penang’s standing as Ma-
laysia’s economic powerhouse 
rests firmly on the foundation 
of its twin engines of growth, 
namely the manufacturing and 
services industry.

“It is crucial to recognise that 
Penang’s vibrant industry is not 
a result of overnight efforts but 
rather the culmination of strate-
gic planning and execution by 
both the government and pri-
vate sectors.

“As we forge ahead, rest as-
sured that the state government 
is fully committed to making 
significant strides in further en-
hancing our ecosystem.

“This entails investing in ro-
bust physical and digital infra-
structure, fostering talent, and 
elevating our standards of live-
ability, all of which are critical to 
maintaining our status as the 
Economic Powerhouse of Ma-
laysia and the Silicon Valley of 
the East,” Chow added.

Meanwhile, PDC will also 
soon be launching another in-
dustrial park, known as Batu 
Kawan Industrial Park 3.

Spanning an area of 420 
acres, this forthcoming endeav-
our will follow the same vision-
ary concept as BCTP to meet 
the growing demands from in-
vestors.

PDC chief executive officer 
Datuk Aziz Bakar in his speech 
said the success of BKIP had 
been a great push for a new in-
dustrial park to meet the grow-
ing demand among investors.

Among others present were 
Deputy Chief Minister II Prof Dr 
P. Ramasamy, State Secretary 
Datuk Mohd Sayuthi Bakar, 
Bukit Tambun assemblyman 
Goh Choon Aik, special invest-
ment adviser to the Chief Min-
ister Datuk Seri Lee Kah Choon 
and InvestPenang chief execu-
tive officer Datuk Loo Lee Lian.
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THE much-anticipated Gur-
ney Wharf project has 
been officially renamed 

as Gurney Bay.
Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the name change was nec-
essary to better reflect the loca-
tion and concept of the project.

“The main reason to change 
the name was made following 
some complaints that the origi-
nal name was not suitable as 
there is no wharf or pier at the 
project site.

“So, we did an online poll 
and based on the result, the 
majority of the respondents 
chose Gurney Bay as the new 
name for the project.

“Hence, we decided to of-
ficially change the name of 
Gurney Wharf to Gurney Bay,” 
Chow said in his speech at the 
civil servants’ gathering at De-
wan Sri Pinang on May 26.

Also present were Deputy 
Chief Minister I Datuk Ahmad 
Zakiyuddin Abdul Rahman and 
State Secretary Datuk Mohd 

Sayuthi Bakar.
The Gurney Bay project, 

which started in 2016, is be-
ing built on reclaimed land off 
Gurney Drive.

The project is divided into 
Priority 1 and Priority 2.

It is learnt that phase one 
or better known as Priority 1 
is expected to open to the 
public in July.

The whole project is expect-
ed to be completed in 2025.

On a separate matter, 
Chow said the state govern-

ment would focus on several 
top priorities in the next five 
years if the current adminis-
tration still receives a strong 
mandate from the people of 
Penang.

“We will focus on more ini-
tiatives to spur the state’s 
economy.

“These include creating 
more job opportunities in the 
electrical and electronics (E&E) 
sector, integrated circuit (IC) de-
sign, medical technology, digital 
district initiatives and the new 

economy.
We will also ensure mega 

projects in the state are imple-
mented smoothly, including 
the realisation of the ‘Silicon 
Island’ project, which is part of 
the Penang South Island (PSI), 
and also the Light Rail Tran-
sit project which is part of the 
Penang Transport Master Plan 
(PMTM2.0).

“Besides that, we also aim 
to improve traffic flow on the 
mainland by urging the federal 
government to fund the Sungai 

Dua Expressway project.
“This proposed express-

way project (elevated highway 
project) can curb the traffic 
congestion in the area from 
Juru to Sungai Dua effective-
ly,” he said.

Chow added that the state 
government will also priori-
tise issues related to climate 
change.

“These include ensuring 
the completion of the ongo-
ing flood mitigation projects, 
low carbon cities initiatives, 
and electric vehicle (EV) fa-
cilities in the state.

“We will also continue to im-
plement the Water Contingency 
Plan 2030 (WCP 2030) to avoid 
potential water crises in the 
state from recurring.

“Lastly, we will focus on 
empowering the people in the 
state, community development, 
youth, women and the senior 
citizen,” he said.

At the end of his speech, 
Chow expressed the Penang 
government’s commitment to 
supporting civil servants in de-
livering excellent services.

It’s now officially Gurney Bay

Chow in a group photo with Ahmad Zakiyuddin (10th from left), Mohd Sayuthi (12th from left), other 
dignitaries and civil servants at the event at Dewan Sri Pinang.



N E W SBULETIN MUTIARA JuLY 1  – 15, 2023 5

CHIEF Minister Chow Kon 
Yeow has urged tour-
ists to stay at licensed 

premises rather than opting 
for banned short-term rental 
(STR) accommodation.

He said Penang has enough 
facilities, from star-rated ho-
tels to heritage hotels, home-
stays and service apartments 
to accommodate different 
types of tourists.

“We encourage tourists to 
stay at licensed facilities. We 
want to reduce disturbances 
to residential areas. Residen-
tial neighbourhoods should 
be used for their intended pur-
pose,” Chow said when asked 
by a reporter whether the ban 
on Airbnb would affect Pen-
ang’s tourism.

Chow was then attending a 
press conference on the Pen-
ang International Food Festival 
2023 at The Whiteaways Ar-
cade, Beach Street in George 

Town on May 30.
He added that licensed ho-

tels rely on tourists to sustain 
their business operations.

When told that some develop-
ers advertised their projects as 
Airbnb to entice buyers, Chow 
said the developers could build 
service apartments that would 
allow them to operate under 
Airbnb regulations.

Hoteliers commended a 
move by the Penang Island 
City Council (MBPP) to restrict 
short-term rental accommoda-
tion stays on the island, saying 
that would give them a level 
playing field.

As it is, the hoteliers said 
they have to pay taxes and are 
required to collect an RM3 local 
government tax, plus another 
RM10 tourism tax from foreign-
ers but STRs remain exempt 
from such levies.

MBPP’s ban covers all pri-
vate residential properties, but 

excludes six types of commer-
cial properties: serviced apart-
ments, small office home offic-
es (SoHo), small office flexible 
offices (SoFo), small office vir-
tual offices (SoVo), office suites 
and duplex offices.

Those intending to offer 
short-term rentals in the com-
mercial categories must obtain 
approval from their respective 
joint management bodies (JMB) 
or management corporations 
(MCs). They are required to se-
cure consent from at least 75% 
of the property owners at an an-
nual general meeting.

MBPP mayor Datuk A. Rajen-
dran had reportedly said under 

the new regulations, JMBs and 
MCs would be responsible to 
collect an annual fee ranging 
from RM250 to RM500 per 
unit, with new registration fees 
of up to RM250.

Additionally, owners are re-
quired to register their units with 
MBPP and provide documenta-
tion from the Companies Com-
mission of Malaysia.

In addition to the annual fee, 
a one-time security deposit rang-
ing from RM1,000 to RM3,000 
per unit will also be required.

These measures aim to en-
sure compliance with the STR 
guidelines and protect the in-
terests of both property owners 

and guests.
Besides that, each short-

term rental unit is limited to a 
maximum of 180 days of rental 
per year, with rental activity re-
stricted to three days per week.

Malaysian Association of 
Hotels (MAH) Penang chapter 
chairman Tony Goh said his as-
sociation welcomed MBPP’s de-
cision but stressed the impor-
tance of effective enforcement 
of the ban.

He also highlighted the need 
to address other concerns, such 
as ensuring compliance with the 
180-day rental limit and restric-
tions on the number of rental 
days per week.

PENANG is poised to contribute 
towards the semiconductor in-
dustry's goal of achieving US$1 
trillion in sales by 2030.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said Penang has maintained 
its status as a preferred invest-
ment destination despite the 
recent global slowdown.

"On the trade front, Pen-
ang has demonstrated its 
significance in the electrical 
and electronics (E&E) sec-
tor by constantly contributing 
between 56% and 60% of the 
country’s E&E exports over 
the past four years.

"In 2022, the state reached 
its all-time high of RM452 billion 
in total exports and recorded a 
trade surplus of RM126 billion, 
which represented 49% of the 
country’s total.

"Our commitment to promot-
ing a supportive and dynamic 
business environment has 
helped to attract leading com-
panies from around the world to 
establish their operations here.

"The state, through its in-
vestment arm InvestPenang, 
commits to nurturing the 

growth of emerging subsectors, 
extending Penang’s depth and 
breadth in the semiconductor 
industry," he said in his speech 
during the SEMICON Southeast 
Asia (SEA) 2023 opening cer-
emony at Setia SPICE Conven-
tion Centre in Bayan Lepas.

The three-day event was 
themed “Boosting Agility and 
Resiliency for the Electronics 
Supply Chain”.

Chow said the state was 
proud to be able to showcase 
its strengths in the field of in-
dustry.

"I am confident that SEMI-
CON SEA 2023 can be a cat-
alyst for the development of 
innovative technologies and 
effective solutions, inspiring 
all stakeholders to move for-
ward.

"I wish to assure all industry 
players that the state govern-
ment, through InvestPenang 
and other relevant state agen-
cies, strives to provide unwaver-
ing support to investors.

"We will remain vigilant in 
our efforts to ensure a healthy 
pipeline of industry-ready talent 

pool and the provision of future-
proof infrastructure, including 
transportation systems and 
digital connectivity," he said.

Chow also conveyed his ap-
preciation to the Investment, 
Trade and Industry Ministry 
(Miti) and the Malaysian Invest-
ment Development Authority 
(Mida) for their support in pro-
pelling the state and country to 
greater heights.

Deputy Prime Minister Datuk 
Seri Ahmad Zahid Hamidi, who 
was present, lauded the con-

tribution of Penang's semicon-
ductor industry.

"It is an important sector 
that is expected to grow over 
the years.

"Malaysia's E&E indus-
try is home to some of the 
world's leading semiconduc-
tor companies. 

"The industry is supported 
by a strong ecosystem con-
sisting of suppliers and part-
ners, including universities, 
research institutions, and 
government agencies," he 

said.
Ahmad Zahid also empha-

sised the need to promote 
STEM (Science, Technology, 
Engineering & Mathematics) 
education.

"Nowadays, there is a de-
cline in interest among students 
in STEM education. As the chair-
man of the National TVET com-
mittee, it is my responsibility 
to collaborate with the industry 
players," he said, adding that in-
dustry players play a pivotal role 
to lift the sector.

Chow and Ahmad Zahid seem captivated by the youths enjoying their gaming experience.

Semiconductor industry 
continues to be resilient 

This signage at the entrance of a 
residential condominium in Tanjung 
Tokong clearly states that no 
homestay or short stay is permitted.‘Choose licensed 

accommodation’
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ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கின் முதல் இலகு 
இரயில்(LRT) ப�ாக்குவரத்து பேவவ 
முன்்மாழியப�ட்ட முதல் நிரமாணிபபுத் 
திட்டம் ்�ாம்தாரில் முடிவதற்குப �திலா� 
தஞபோங் பூங்�ா வவர நீடடிக்�ப�டும் 
என்று மத்திய அரோங்�ம் அறிவித்தது.

இநத நற்்ேய்திவயப ப�ாக்குவரத்து 
அவமசேர பலாக் சியூ ஃபூக் கூறினார.

இருபபினும், இநத இரயில் 
பேவவ தீவின் வ்டகிழக்கு வவர 
நீடடிக்�ப�ட்டாலும், ்�ாம்தாரில் உள்ள 
நிவலயம் ்�ாதுமக்�ளின் முக்கிய 
ப�ாக்குவரத்து வமயப புளளியா�த் தி�ழும். 

்தா்டக்�த்தில், பினாங்கு LRT திட்டம் 
்�ாம்தார முதல் �ாயான் ்லப�ாஸ் 
வவர மடடுபம நிரமாணிக்�ப�டும் என்று 
்தரிவிக்�ப�ட்டது.

"இநத நிவலயம் முதலில் சியா ப�ாய் 
ந�ரபபுற ்தால்்�ாருள பூங்�ாவில் �ட்ட 
அவ்டயா்ளம் �ாணப�ட்டது.

“முதல் நிரமாணிபபில் 27 கி.மீ நீ்ளத்தில் 
27 நிவலயங்�ள அவமக்�ப�டும் என்று 
எதிர�ாரக்கிபறாம்.

"இநத �ாயான் ்லப�ாஸ் - தஞபோங் 
பூங்�ா நிரமாணிபபு முதல் �ட்டத்தின் கீழ் 
வருகிறது. �டடுமானப �ணிவய விவரவில் 
்தா்டங்குபவாம் என்று நம்புகிபறாம். 
பமலும், ஐநதாண்டு�ளில் முடிக்� முடியும் 
என்று நம்புகிபறாம்," என்று பலாக் சியா 
ப�ாய் ந�ரபபுற ் தால்்�ாருள பூங்�ாவில் 
முன்்மாழியப�ட்ட LRT நிவலயத்வதப 
�ாரவவயிட்ட பிறகு இவவாறு கூறினார.

இநதச ்ேய்தியா்ளர ேநதிபபுக் 
கூட்டத்தில் மாநில முதலவமசேர பமதகு 
ோவ ் �ான் இபயாவ �லநது ் �ாண்்டார. 

LRT டிபப�ா அவமக்�ப�டும் 
இ்டம் ்தரியாமல், இத்திட்டத்வத 
்தா்டங்குவதற்�ான �ட்ஜெட 
மற்றும் பிற ந்டவடிக்வ��வ்ள இறுதி 
்ேய்வது ோத்தியமில்வல என்று பலாக் 
வலியுறுத்தினார.

“இநத விஷயத்வத நிதி அவமசசின் 
�வனத்திற்குக் ்�ாண்டு ்ேல்வதற்கு 
முன், அதற்�ான இ்டத்வத விவரவில் 
உறுதி ்ேய்ய பவண்டும்.

"மாநில மற்றும் மத்திய அரோங்�ம் 
ஒபபுக்்�ாண்்ட ஒரு விஷயம் 
என்ன்வன்றால், முன்்மாழியப�ட்ட 
பினாங்கு ்தற்கு தீவு(PSI) திட்டத்தின் A 
தீவின் கீழ் �ட்டப�்டாது.

"நான் முன்ப� குறிபபிட்டது ப�ால், 
மத்திய அரோங்�ம் LRT திட்டத்வத 

பினாங்கின் முதல் LRT சேவை பாயான் லெபபாஸ் - 
தஞசோங் பூங்்ா ைவை நிர்ாணிக்த் திட்டம்

்ேயல்�டுத்துவதில் மடடுபம ஈடு�டும், PSI 
திட்டத்தில் அல்ல.

"மாநில அரோங்�ம் மற்றும் திட்ட 
பமலா்ளர MRT Corp (Mass Rapid Transit 
Corporation)  இருநது �ரிநதுவர�ள 
உள்ளன.

"ஆனால், நாம் அவனத்து 
�ரிநதுவர�வ்ளயும் �வனமா� சீரதூக்கிப 
�ாரக்� பவண்டும். எடுத்துக்�ாட்டா�, 
டிபப�ா ்�ாருத்தமான மற்றும் பிரதான 
இ்டத்தில் அவமநதிருப�வத நாங்�ள 
உறுதி ்ேய்ய பவண்டும். இதன் வழி,  
்�ாது மக்�ள அம்மாநிலத்தில் உள்ள 
மற்ற வேதி�வ்ள அல்லது இ்டத்வத 
எளிதா� அணு� முடியும்,” என்று பலாக் 
பமலும் கூறினார.

பிரதமர ்டத்பதா� அன்வார 
இபராஹிம் பம,6 அன்று பினாங்கின் முதல் 
LRT திட்டத்திற்கு நிதியளிக்� மத்திய 
அரோங்�ம் ஒபபுக்்�ாண்்டது என்ற 
நற்்ேய்திவய ்வளியிட்டார.

இருபபினும், பினாங்கு ்தற்குத் 
தீவு (PSI) திட்டத்தின் அ்ளவவ அன்பற 
குவறக்குமாறு பினாங்கு அரோங்�த்தி்டம் 
பிரதமர வலியுறுத்தினார.

பினாங்கின் முதல் இலகு இரயில்(LRT) 
ப�ாக்குவரத்து பேவவயின் முதல் நிர்ாணிப்புத் 
திட்டம் �ாயான் லலப்�ாஸ் - தஞபோங் பூங்்ா 
வவர நீடடிக்்ப்�டும் என்று ப�ாக்குவரத்து  
அவ்்சேர பலாக் சியூ ஃபூக் அறிவித்தார 
(உ்டன் ்ாநில முதலவ்்சேர ப்தகு ோவ் 
ல்ான் இபயாவ்).

இதற்கிவ்டயில், ்ேய்தியா்ளர 
ேநதிபபில் அவமசேர பலாக், அவனத்தும் 
சீரா� ந்டநதால், இநத ஆண்டு இறுதிக்குள 
முதல் �ட்டம் (�ாயான் ்லப�ாஸ் - 
தஞபோங் பூங்�ா) நிரமாணிபபுக்�ான 

குத்தவ� ்தா்டங்கும் என்று நம்பிக்வ� 
்தரிவித்தார.

LRT திட்டக் �டடுமானத்தின் ப�ாது 
நிலம் வ�ய�ப�டுத்துதல் விஷயங்�வ்ளப 
�ற்றி  ப�ட்டப�ாது,     இநதப பிரசேவனவய 
எதிர்�ாள்ளாமல்  இம்மாதிரியான 
்�ரிய   திட்டத்வத   ்ேயல்�டுத்துவது 
ோத்தியமற்றது என்று பலாக் கூறினார.

"நாங்�ள  அரோங்� நிலத்வதயும், 
தற்ப�ா துள்ள மத்திய மற்றும் PDC 
நிலத்வதயும் �யன்�டுத்த முயற்சிபப�ாம். 
பமலும், இநத விஷயத்தில் தனியாரு்டன் 
இவணநது ்ேயல்�்டவும் நாங்�ள 
தயாரா� இருக்கிபறாம்," என்று அவர 
பமலும் கூறினார.

மாநில ப�ாக்குவரத்து மற்றும் 
உள�ட்டவமபபு ஆடசிக்குழு உறுபபினர 
ோய்ரில் கிர பஜொஹாரி, ஆடசிக்குழு 
உறுபபினர இபயா சூன் ஹின், மாநிலச 
்ேயலா்ளர ்டத்பதா மு�மட ோயுத்தி 
�ாக்�ர, ்�ாம்தார ேட்டமன்ற 
உறுபபினர பத லாய் ்ஹங் மற்றும் 
்�ங்�ாலான் ப�ாத்தா ேட்டமன்ற 
உறுபபினர ப்டனியல் கூய் ஆகிபயார 
�லநது ்�ாண்்டனர.

பினாங்கில் அவ்க்்ப்�டும் LRT 
திட்ட ்ாதிரி வவரப்�்டம்.
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�நதாய் லஜரஜா - பினாங்கு மாநில 
வீடடுவேதி வாரியம் (LPNPP) வாயிலா� 
மாநில அரசு தற்ப�ாது ஒன்�து புதிய 
திட்டங்�ள மற்றும் ஐநது புதுபபித்தல் 
திட்டங்�ள உட�்ட 14 வீ்டவமபபுத் 
திட்டங்�வ்ள பமற்்�ாண்டு வருகிறது 
என்று வீடடுவேதி, ஊராடசி மற்றும் 
ந�ரபபுற மற்றும் புறந�ர திட்டமி்டல் 
ஆடசிக்குழு உறுபபினர, ஜெக்டிப சிங் டிபயா 
்தரிவித்தார.

பினாங்கு அவனத்துல� வரத்த� 
ந�ரத்தின் (PICC) �ண்�ாடசியில் 
நவ்ட்�ற்ற ்ேய்தியா்ளர ேநதிபபில் 
�லநது ்�ாண்்ட ப�ாது அவர இவவாறு 
கூறினார.

"LPNPP கீழ் நிரமாணிக்�ப�டும் முதல் 
வாங்கும் ேக்திக்கு உட�ட்ட வீ்டவமபபுத் 
திட்டம் புக்கிட ்�டுங்கிற்கு அருகிலுள்ள 
தி மில்பலனியா எனும் தலத்தில் இநத 
ஆண்டின் இறுதியில் ்தா்டங்கி 2028 
ஆம் ஆண்டின் நான்�ாவது �ாலாண்டில் 
முடிவவ்டயும் என்று எதிர�ாரக்�ப�டுகிறது.

"இநதத் திட்டம் (தி மில்பலனியா), 
8.7 ஏக்�ர நிலத்தில் ்மாத்தம் 1,260 
வீடு�ள �ட்டப�டும், அவவ �சுவம 

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநில 
முதலவமசேர பமதகு ோவ ்�ான் 
இபயாவ அவனவராலும் மி�வும் 
எதிர�ாரக்�ப�ட்ட ்�ரனி வாரஃப 
திட்டத்திற்கு அதி�ாரபபூரவமா� ‘்�ரனி 
ப�’ என மறு்�யரி்டப�டடுள்ளது என 
அறிவித்தார.

முதலவமசேரின் கூற்றுப�டி, 
இத்திட்டத்தின் அவமபபு மற்றும் 
பநாக்�த்திற்கு ஏற்� இப்�யர மாற்றம் 
அவசியம், என்றார.

“எனபவ, ்�ரனி வாரஃப திட்டத்தின் 
்�யவர அதி�ாரபபூரவமா� ்�ரனி ப� 
என்று மாற்ற முடிவு ்ேய்பதாம்,” என � 
பினாங்கு அரங்�த்தில் நவ்ட்�ற்ற அரசு 
ஊழியர�ளு்டனான ேநதிபபுக் கூட்டத்தில் 
ோவ தனது உவரயில் இவவாறு கூறினார.

பமலும், மாநில ்ேயலா்ளர ்டத்பதா 
மு�மட ோயுத்தி �ாக்�ர மற்றும் முதலாம் 
துவண முதலவமசேர ்டத்பதா அ�மட 
ஜொக்கியுடின் அபதுல் ரஹமான் ஆகிபயார 
�லநது ்�ாண்்டனர.

2016 இல் ்தா்டங்�ப�ட்ட ்�ரனி 
ப� திட்டம், ்�ரனி டிவரவிலிருநது 
மீட�ப�ட்ட நிலத்தில் �ட்டப�டடு 
வருகிறது. இத்திட்டம் பிரிவு 1 மற்றும் 
பிரிவு 2 என பிரிக்�ப�டடுள்ளது.

முதல் பிரிவில், குழநவத�ள 
விவ்ளயாடடுப பூங்�ா, ‘skate’ பூங்�ா, 
�ண்�ாணிபபு பமல்தடடுத் த்ளம் (south 
vantage point), ்�ாதுக் �ழிப�வற�ள, 
�ாதோரி�ளுக்�ான நவ்ட�ாவத, 
அங்�ாடிக் �வ்ட�ள, சில்லவறக் 
�வ்ட�ள மற்றும் ்�ாழுதுப�ாக்கு பூங்�ா, 

LPNPP வாரியத்தின் கீழ் 14 வீடமைப்புத் 
திடடங்கள் மைற்்காள்்ளப்்படும்

�டடி்டக் குறியீடு (ஜி.பி.ஐ) மற்றும் 
மபலசியா �டடுமானத் ்தாழிலியல் 
பமம்�ாடடு வாரியத்தின் (சி.ஐ.டி.பி) மற்றும் 
QLassic ஆகியவற்றின் தரங்�ளுக்கு 
இணங்குகின்றன," என்று ஜெக்டிப 
்ேய்தியா்ளர�ளி்டம் வி்ளக்�மளித்தார.

பமலும், LMNPP பமலா்ளர, அய்னுல் 
ஃ�ாத்திலாஹ ேம்சுதி; LMNPP தவலவம 
வணி� அதி�ாரி, �ாக்ருசஸி இபனு ஒமார; 
LMNPP தவலவம இயக்� அதி�ாரி, 
மு�மாட ஃவ�சி யூோஃப மற்றும் ஹன்ோ 

்்கர்னி வார்ஃப் இப்ம்பாது 
அதி்காரப்பூர்வைா்க ‘்்கர்னி ம்ப’ என 
அமைக்கப்்படும்

ஹாக்�ர கிபயாஸ்�ள திறநத வா�னம் 
நிறுத்தும் இ்டம் மற்றும் �ல அம்ேங்�வ்ளக் 
்�ாண்டுள்ளது.

இதற்கிவ்டயில், பிரிவு 2 என்�து 
ஓர அங்�ாடி உணவ�ம், சில்லவற 
வியா�ாரப �குதி, ்�ாதுக் �ழிப�வற�ள, 
�ண்�ாணிபபு பமல்தடடுத் த்ளம் (வ்டக்கு 
�குதி), கூடுதல் வியா�ாரி�ளுக்�ான  
கிபயாஸ்�ள வா�ன நிறுத்தும் �டடி்டம், 
திறநத வா�ன நிறுத்தும் இ்டம், சுராவ, 
நீரவழி ்டாக்சி�ளுக்�ான ்ஜெத்தி, 
மனிதனால் உருவாக்�ப�ட்ட �்டற்�வர 
மற்றும் மற்றும் �ல இ்டங்�ள உள்ள்டங்கும்.

அபதபவவ்ளயில், இத்திட்டத்தின் 
முதல் பிரிவு இநத ஆண்டு ஜெூவல 
மாதத்தில் முடிக்�ப�டடு ்�ாதுமக்�ளுக்கு 
திறக்�ப�டும் என்றும், இதற்கிவ்டயில் 
முழுத் திட்டமும் 2025 இல் நிவறவவ்டயும் 
என்று எதிர�ாரக்�ப�டுகிறது.

அதுமடடுமின்றி, பினாங்கு மக்�ளி்டம் 
இருநது வலுவான ஆதரவுப ்�ற்று, 
ஆடசி அவமக்� பநரிட்டால், அடுத்த 
ஐநது ஆண்டு�ளில் மாநில அரோங்�ம் 
�ல முக்கிய கூறு�ளுக்கு முன்னுரிவம 
அளித்து �வனம் ்ேலுத்தும் என்று ோவ 
கூறினார.

“மாநிலத் பதரதலுக்குப பிறகு, 
ந்டபபு அரோங்�த்திற்கு மீண்டும் 
ஒருமுவற பினாங்வ� நிரவகிப�தற்�ான 
ஆவணவய வழங்கினால், மாநிலத்தின் 
்�ாரு்ளாதாரத்வத பமம்�டுத்துவதற்�ானக் 
கூடுதல் முயற்சி�ளில் நாங்�ள �வனம் 
்ேலுத்துபவாம்.

“மின் மற்றும் மின்னணுவியல்(E&E) 

துவறயில் அதி� பவவல வாய்பபு�வ்ள 
உருவாக்குதல், integrated circuit (IC) 
வடிவவமபபு, மருத்துவ ்தாழில்நுட�ம், 
டிஜிட்டல் முயற்சி�ள மற்றும் புதிய 
்�ாரு்ளாதாரம் ஆகியவவ இதில் 
அ்டங்கும்.

“பினாங்கு ்தற்குத் தீவின் (PSI) ஒரு 
�குதியா� இருக்கும் ‘சிலிக்�ான் தீவு’ 
திட்டம் மற்றும் பினாங்கு ப�ாக்குவரத்து 
திட்டத்தின் (PTMP) ஒரு �குதியா� 
இருக்கும் ஜொரச்டவுன்-�ாயான் ்லப�ாஸ் 
இலகு இரயில் ப�ாக்குவரத்து திட்டம் 
உட�்ட மாநிலத்தில் ்ம�ா திட்டங்�ள 
சீரா� ்ேயல்�டுத்தப�டுவவத நாங்�ள 
உறுதி ்ேய்பவாம்.

“இநத முன்்மாழியப�ட்ட விவரவுசோவல 
திட்டம் (உயரநத ்நடுஞோவல திட்டம்) 
ஜெூரு முதல் சுங்வ� டுவா வவரயிலான 
�குதியில் ப�ாக்குவரத்து ்நரிேவல திறம்�்ட 
�டடுப�டுத்த முடியும்,” என நம்பிக்வ� 
்தரிவித்தார.

மாநில அரோங்�ம் �ருவநிவல 
மாற்றம் ்தா்டர�ான பிரசேவன�ளுக்கும் 
முன்னுரிவம அளிக்கும் என்றும் 
முதலவமசேர பமலும் கூறினார.

“இதில் தற்ப�ாது பமற்்�ாள்ளப�டும் 
்வள்ள நிவாரணத் திட்டங்�ள, குவறநத 
�ார�ன் ந�ரத் திட்டங்�ள மற்றும் மின்ோர 
வா�ன (EV) வேதி�வ்ள பமம்�டுத்துதல் 

ஆகியவவ அ்டங்கும்.
“அது தவிர, சுங்வ� டுவா விவரவுச 

ோவல திட்டத்திற்கு நிதியளிக்� 
மத்திய அரோங்�த்வத வலியுறுத்துவதன் 
மூலம் நிலப�ரபபில் ப�ாக்குவரத்வத 
பமம்�டுத்துவவதயும் பநாக்�மா�க் 
்�ாண்டுளப்ளாம்.

“மாநிலத்தில் ஏற்�்டக்கூடிய நீர 
்நருக்�டி�வ்ளத் தவிரப�தற்�ா�, நீர 
தற்்ேயல் திட்டம் 2030 (WCP 2030)-ஐ 
நாங்�ள ்தா்டரநது ்ேயல்�டுத்துபவாம்.

�வ்டசியா�, மாநிலத்தில் உள்ள 
மக்�ளுக்கு அதி�ாரம் அளித்தல், ேமூ� 
பமம்�ாடு, இவ்ளஞர�ள, ் �ண்�ள மற்றும் 
மூத்த குடிமக்�ள ஆகியவற்றிலும் �வனம் 
்ேலுத்துபவாம்,” என்று அவர கூறினார.

தனது உவரயின் முடிவில், சிறநத 
பேவவ�வ்ள வழங்குவதில் அரோங்� 
ஊழியர�ளுக்கு ஆதரவளிப�தில் பினாங்கு 
அரோங்�த்தின் உறுதிப�ாடவ்ட ோவ 
்வளிப�டுத்தினார.

“பதசிய ரீதியில் பிரமிக்கும் குடும்�த்வத 
வமயமா�க் ்�ாண்்ட �சுவம மற்றும் 
விபவ� மாநிலத்வத உருவாக்குதல்,” என்ற 
மாநில அரோங்�த்தின் பினாங்கு2030 
்தாவலபநாக்குப �ாரவவக்கு ஏற்� 
வழங்�ப�டும் பேவவ�வ்ள உறுதிப�டுத்த 
இது முக்கியமானது,” என்று அவர 
கூறினார.

்ோத்து்டவம நிரவா� இயக்குநர ்டத்பதா 
ப�ார சியாங் ஜின் ஆகிபயார �லநது 
்�ாண்்டனர.

 ்டத்பதா ் �ராமாட  மாநில ேட்டமன்ற 
உறுபபினருமான ஜெக்டிப, இன்வறய 
நிலவரப�டி, பினாங்கில் வாங்கும் ேக்திக்கு 
உட�ட்ட வீடு�ளின் விநிபயா�ம் 2030 ஆம் 
ஆண்டுக்குள  220,000 யூனிட வீடு�ள 
�ட்ட பவண்டும் என்ற அடிப�வ்டயில் 
67.4 ேதவீதத்வத எடடியுள்ளது என்று 
்தரிவித்தார.

"பினாங்கு பமம்�ாடடுக் �ழ�ம் (PDC) 
உளளிட்ட தனியார பமம்�ாட்டா்ளர�ள 
மூலம் �ட்டப�டும் வாங்கும் ேக்திக்கு 
உட�ட்ட வீடு�ள வவ� ஏ, பி, சி மற்றும் 
வா்டவ� ்�ாளமுதல் திட்டத்தின் மூலம் 
148,810 யூனிட வீடு�ள அவமக்�ப�டும்," 
என்று அவர வி்ளக்கினார.

பினாங்கு அவனத்துல் 
வரத்த் ந்ரத்தின் 

(PICC) ்ண்ாடசியில் 
LMNPP தவலவ் வணி் 

அதி்ாரி, �ாக்ரு்சஸி 
இப்னு ஒ்ார; LMNPP 

ப்லாளர, அய்னுல் 
ஃ�ாத்திலாஹ் ேம்சுதி; 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர, 
ஜக்டிப் சிங் டிபயா 
(வலமிருநது இ்டம்) 

்லநது ல்ாண்டனர.

தி மில்பலனியா 
திட்டத்தின் ்ாதிரி 
வவரப்�்டம்.

்ாநில முதலவ்்சேர ப்தகு ோவ் ல்ான் இபயாவ்(நடுவில்), 
அரசு ஊழியர்ளு்டன் குழுப்�்டம் எடுத்துக் ல்ாண்டார.

2



4 செய்திகள் முத்துச் செய்திகள்#]iy 1-15, 20233

�ா்ான் – மாக் மண்டின் தமிழ்ப�ளளியின் 
நீண்்ட�ாலமா� எதிர�ாரக்�ப�ட்ட 
ரிம5 மில்லியன் மதிக்�தக்� �ல்பநாக்கு 
மண்்ட�க் �டடுமான �ணி�ள இறுதியா� 
நிவறவுப்�ற்றது.

�டடி்டக் குழுத் தவலவரும் 
வழக்�றிஞருமான ஆர. ேரவணன் 
கூறுவ�யில், �ளளிக் குழுத் தவலவர 
்டத்பதா� ஆர. அருணாேலம் மற்றும் 
அவரது குழுவினரின் 12 ஆண்டு�ால 
முயற்சியின் �லனா� இத்திட்டம் 
நிவறவு்�ற்றது, என்றார.

நி�ழ்சசியில் சிறபபுவர வழங்கிய மாக் 
மண்டின் தமிழ்ப�ளளி தவலவமயாசிரியர 
என்.எஸ்.குணபே�ரன் இம்மண்்ட�த்தில் 
ஆயிரம் ப�ர அமரக்கூடிய வேதியும், 
குளிரோதன வேதியும் உள்ளது, என்றார.

இநத மண்்ட�த்தில்  மாணவர�ளுக்�ான 
சிறபபு ந்டவடிக்வ��ள குறிப�ா� புறப�ா்ட 

பிவை - பினாங்கு மாநில அரோங்�ம்  
்�ாது மக்�ள தங்�ள அன்றா்ட 
ந்டவடிக்வ��வ்ள பமற்்�ாள்ள 
்�ாழுதுப�ாக்கு தலங்�வ்ள பமம்�டுத்த 
உறுதி பூண்டுள்ளது. 

மாநில இவ்ளஞர மற்றும் விவ்ளயாடடு 
ஆடசிக்குழு உறுபபினர சூன் லிப சீ 
கூறுவ�யில், பினாங்கு விவ்ளயாட்டரங்�ம் 
�ாரப�பரஷன் மற்றும் ்�ாழுது 
ப�ாக்கு (PSDKLP) கீழ் இம்மாநிலத்தில் 
விவ்ளயாடடு வேதி�வ்ள உள்ள்டக்கிய 
்தா்டர வ்ளரசசிவய பமற்்�ாண்டு 
வருகிறது.

"PSDKLPP ்�ரமாத்தாங் ்�ரங்�ான், 
ப�ாப�ா பேனா �குதியில் FIFA தர 
அடிப�வ்டயிலான ஒரு �ால்�நது 
வமதானத்வத நிறுவியுள்ளது. இது 
ப�ால, ஜொலான் ்�த்்தக், புக்கிட 
்மரதாஜொம் �குதியில் அவமநதுள்ள 
விவ்ளயாடடு அரங்�த்தின் ஓட்டப�நதயம் 
மற்றும் �ால்�நது வமதானமும் 
பமம்�டுத்தப�டடுள்ளது.

“�ாலிக் புலாவ விவ்ளயாடடு 
அரங்�த்தில் உள்ள விவ்ளயாடடு 
வேதி�ளும் பமம்�டுத்தப�டடுள்ளன. 
PSDKLPP கீழ் இன்னும் சில பமம்�ாடடுத் 

மாக் மண்டின் தமிழ்ப்பள்ளி 
்பல்நாக்கு மண்்ட்பம் திற்பபு 
விழாக் கண்்டது

ந்டவடிக்வ��ள, நி�ழ்சசி�ள ஏற்று 
ந்டத்தப�டும். பமலும், ்�ாதுமக்�ளும் 
திருமண வவ�வங்�ள, விருநபதாம்�ல், 
�ட்டவற�ள ந்டத்துவதற்கும் வா்டவ�க்கு 
வி்டப�டும், என்றார.

குணபே�ரன் பமலும் கூறுவ�யில் 
இப�ளளி மண்்ட� வ்ளரசசிக்கு 
நன்்�ாவ்ட�ள மற்றும் உதவி�ள வழங்கிய 
மாநில அரசு, அரசியல் தவலவர�ள 
மற்றும் வணி�த் தவலவர�ள மற்றும் 
்�ாதுமக்�ளுக்கு நன்றி ்தரிவித்துக் 
்�ாண்்டார.

இநநி�ழ்சசியில் மபலசிய துவண 
�ல்வியவமசேர லிம் உய் இங், �ா�ான் 
நா்டாளுமன்ற உறுபபினர லிம் குவான் எங், 
்ேனட்டர லிங்ப�ஸ்வரன், மாக் மண்டின் 
தமிழ்ப�ளளி பம்ளாலர வாரியக் குழுத் 
தவலவர ்டத்பதா� ஆர. அருணாேலம், 
அரசியல் தவலவர�ள, முக்கிய பிரமு�ர�ள 

�லநது சிறபபித்தனர.
“வ்ட பிராநதியத்தில் மி� ் �ரிய மற்றும் 

பிரமாண்்டமா� தி�ழும் இநத �ல்பநாக்கு 
மண்்ட�ம் மாக் மண்டின் தமிழ்ப�ளளிக்கு 
சிறபபு அவ்டயா்ளமா�த் தி�ழும்,” என 
மாக் மண்டின் தமிழ்ப�ளளி �ல்பநாக்கு 
மண்்ட�த் திறபபு விழாவில் �லநது 
்�ாண்டு நா்டாளுமன்ற உறுபபினர லிம் 
குவான் எங் பு�ழாரம் சூடடினார.

பினாங்கு மாநில அரசு “நாம் பினாங்கு 
வாழ் மக்�ள” என்ற அவ்டயா்ளத்தின் 
அடிப�வ்டயில் ேமூ� முன்பனற்றத்வத 
முன்னிறுத்தி ரிம6.6 ப�ாடி மதிக்�த்தக்� 
4 ்ஹக்்டர நிலத்வத மாக் மண்டின் 
தமிழ்ப�ளளியின் பம்ளாலர வாரியக் 
குழுவி்டம் ஒப�வ்டக்�ப�ட்டது என  லிம் 
உறுதிப�டுத்தினார. பமலும், இப�ளளியின் 
வ்ளரசசிக்குக் கூடுதலா� ரிம50,000 
மானியத்வத குவான் எங் அறிவித்தார.

இதனிவ்டபய, 800 மாணவர�ளுக்கும் 
கூடுதலா�  �யிலும் மாக் மண்டின் 
தமிழ்ப�ளளிக்கு மூன்று மாடிக் 
�டடி்டம் பதவவப�டுவவதயும்  
தமதுவரயில் குறிபபிட்ட இப�ளளியின் 
தவலவமயாசிரியர குணபே�ரனின் 
ப�ாரிக்வ�க்கு �ல்வித்துவறயி்டம் 
விண்ணப�ம் ேமரபபிக்குமாறும் 
அவவிண்ணப�ம் �ரிசீலவன ்ேய்யப�டும் 
எனவும் துவண �ல்வியவமசேர லிம் உய் 
இங் தமதுவரயில் குறிபபிட்டார. பமலும், 
50 ஆண்டு�ள �ழவமயான மாக் மண்டின் 
தமிழ்ப�ளளியின் �ராமரிபபு நிதியமா� 
ரிம300,000 வழங்�ப�டும் என உய் இங் 
அறிவிபபு ்ேய்தார.

இதனிவ்டபய, மாக் மண்டின் 
தமிழ்ப�ளளி பம்ளாலர வாரியக் குழு, 
்�ற்பறார ஆசிரியர ேங்�ம் மற்றும் 
முன்னாள மாணவர �ழ�த்து்டன் இவணநது 
மாக் மண்டின் �ல்பநாக்கு மண்்ட�த்வத 
நிவறவு ்ேய்ததற்கு உய் இங் அவனத்து 
தரபபினவரயும் �ாராடடினார.

பமலும், தமிழ்ப�ளளி மற்றும் சீனப�ளளி 
என ப�தம் �ாராமல் உதவி பதவவப�டும் 
அவனத்து �ளளி�ளுக்கும் ஒற்றுவம 
அரோங்�த்தின் கீழ் உதவி�ள நல்�ப�டும் 
என பமலும் அவர உறுதிப�டுத்தினார.

்ாக் ்ணடின் தமிழப்�ள்ளி 
�ல்பநாக்கு ்ண்ட�ம்.

்ாக் ்ணடின் தமிழப்�ள்ளி �ல்பநாக்கு 
்ண்ட�த்வத  ்பலசிய துவை ்ல்வியவ்்சேர 
லிம் உய் இங், �ா்ான் நா்டாளு்ன்ை 
உறுப்பினர லிம் குவான் எங், லேனட்டர 
லிங்ப்ஸ்வரன், ்ாக் ்ணடின் தமிழப்�ள்ளி 
ப்லாளர வாரியக் குழுத் தவலவர ்டத்பதா� 
ஆர. அருைாேலம் ்ற்றும் முக்கிய பிரமு்ர்ள் 
திைநது வவத்தனர.

்ாநிெ அைோங்்ம் விவையாடடு ைேதி்வை ச்ம்படுத்த உறுதி

திட்டங்�ள  இநத ஆண்டு இறுதிக்குள 
நிவறவு்�றும் என எதிர�ாரக்�ப�டுகிறது. 
அவவ ்ே�ராங் ்ஜெயா ்�ாது நீசேல் 
கு்ளம், 'வூடபஹவன்' வனப பூங்�ா மற்றும் 
நிப�ாங்  தி�ால் அரங்�ம் ஆகும்,” என்று 
பிவற, தாமான் சுபரீமில் பமம்�டுத்தப�ட்ட 

வமதானத்வத ்ே�ராங் பிவற மாந�ர  
�ழ�த்தி்டம் ஒப�வ்டக்கும் நி�ழ்சசியில் 
�லநது ்�ாண்்ட பின்னர சூன் லிப சீ 
இவவாறு கூறினார.  

இநதத் தலத்வத பமம்�டுத்த ஏழு 
வாரங்�ள எடுத்த  பவவ்ளயில்,  அதன் 

இரண்டாம் துவை முதலவ்்சேர ப�ராசிரியர முவனவர �.இரா்ோமி ்ற்றும் ்ாநில ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர சூன் லிப் சீ முன்னிவலயில் பிவை, தா்ான் சுப்ரீமில் ப்ம்�டுத்தப்�ட்ட வ்தானத்வத 
லே�ராங் பிவை ்ாந்ர ்ழ்த்தி்டம் ஒப்�வ்டக்்ப்�ட்டது. 

பமம்�ாடடுப �ணி�ளுக்�ா� சுமார 
ரிம290,000 ்ேலவானது. இத்திட்டம்  
�்டநத ஆண்டு டிேம்�ர, 13-இல் 
முடிக்�ப�ட்டது.

இநத வமதானம் அரு�ாவமயில் 
வசிக்கும் ்�ாது மக்�ள �யன்�ாடடுக்குத் 
துவணபுரியும் என்று நம்புவதா�க் 
கூறினார.

பிவற ேட்டமன்ற உறுபபினருமான 
இரண்்டாம் துவண முதலவமசேர 
ப�ராசிரியர முவனவர �.இராமோமி 
PSDKLPP-க்கு தனது �ாராடடு�வ்ளத் 
்தரிவித்தார.

“இநத வமதானம் ்�ாது மக்�ள 
குறிப�ா� இவ்ளபயார�ள மற்றும் 
முதியவர�ள தங்�ள பநரங்�வ்ளப 
�யனுள்ள வழியில் ்ேலவழிக்� வித்திடும்.

"மாநிலத்தில் உள்ள விவ்ளயாடடு 
வேதி�ளின் தரத்வத உயரத்துவதற்�ான 
முயற்சிவய PSDKLPP ்தா்டரும்," என்று 
நம்பிக்வ� ்தரிவித்தார.

பமலும், PSDKLPP நிரவா� இயக்குநர 
ரஷிதா ஜெலாலுடின் மற்றும் எம்.பி.எஸ்.பி      
நிலப�ரபபு துவற தவலவர ஷக்பரானி 
மு�மட யூபோஃப ஆகிபயார �லநது 
்�ாண்்டனர.



槟州政府和中央政府已就轻快铁
计划达成2项初步共识，即首阶

段计划路线规划将加长至丹绒武雅；
而总站也将从原本槟城南部填海计划
的“矽谷岛”，转移至槟岛地区。

交通部长陆兆福是与马来西亚捷运
公司（MRT Corp）及政府机构官员，
来 到 槟 城 与 州 政 府 相 关 代 表 进 行 会
议，商议槟城轻快铁计划细节。

首长冀尽快落实舒缓交通
槟州首长曹观友说，双方在正式会

面后，已经就数项课题进行讨论，并
取得良好进展。

因此，他希望有关轻快铁计划能够
尽快落实，以符合首相拿督斯里安华
和槟城人民的期望，暨能够拥有更完
善的公共交通系统，舒缓日益严重的
交通拥堵问题。

他是在结束闭门会议后，与陆兆福
等人从光大行政楼步行到社尾考古公
园进行视察时，召开记者会时如是指
出。

陆兆福在较后的记者会上表示，有
关会晤有了突破性进展，其一，在马
来西亚捷运公司建议下，首阶段工程
将从原本的槟城国际机场至槟城光大
广场，加长到丹绒武雅一带。

同时，原本计划在槟城光大广场做
为终站，即位于市中心的社尾考古公
园附近，所要兴建的轻快铁站，将做
为整个计划的主要站点之一。

“首阶段计划将延长至29公里，沿
途将会拥有27个站点，在社尾这一带

将做为中心点，来衔接整个系统运行
的地点。”

已鉴定数个总站兴建地点
至于另一个重要的共识，是槟州政

府同意把原本计划兴建在“矽谷岛”
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社尾考古公园附近停车场将做为轻快
铁站点。

槟政府与中央达2共识

轻快铁路线延长
至丹绒武雅 

上的轻快铁总站，建立在槟岛现有
土 地 上 ， 以 加 快 轻 快 铁 计 划 的 脚
步。

他强调，轻快铁总站是整个系统
运行的核心，只有确定了总站的地
点，当局才能在经费和轻快铁建设
里程等技术问题上取得定案，并敲

定最终的工程方案。
“如果核心无法确定下来，我们

将无法取得进展，目前我们已经鉴
定了几个总站地点，我们的专家将
会在敲定一些细节和公开招标后，
最快在今年尾就能目睹有关计划开
工。”

曹观友与陆兆福会面商议轻快铁计划事宜，并取得突破性进展。

他透露，这是槟城轻快铁计划的首
阶段工程，预计在5年内就能竣工，同
时，当局也打好基础设施，以冀未来能
更加完善轻快铁在槟城的覆盖度，其中
也包含威省一带的路线。

“轻快铁首阶段计划将以高架桥方式
进行，并以多种模式如和私人界合作，
来减少征用土地和对当地社区影响。”

大马捷运公司汇报建议书
在此之前，槟首长曹观友、交长陆兆

福与大马铁道资产机构（RAC）进行会
议，较后由大马捷运公司代表在会议中
汇报相关建议书细则，包括拟定有关计
划的发展方向。

该闭门会议出席者包括：槟州秘书拿
督莫哈末沙育迪、槟州基本设施及交通
事务委员会主席再里尔行政议员、槟州
副秘书（发展）拿督莫哈末札关、槟州
经济策划组（交通）主任拿督林峰成、
陆路公共交通机构（APAD）代表、槟
州港务局代表。
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槟州 首 席 部 长 曹 观 友 宣 布 ， 将
近 竣 工 及 开 放 的 葛 尼 水 岸

(Gurney Whaf)将重新命名为“葛尼
湾”(Gurney Bay)，更贴近民众及朗朗
上口。

他 受 媒 体 询 问 时 指 出 ， 有
关“Whaft”的字眼意指码头，但有关
工程已近完工及准备开放时，有反馈
指该处并无设有码头，因此需改为更
贴切的称号。

他 补 充 ， 取 名 为 “ 葛 尼 湾 ” 不 管
是中英文的发音都较为朗朗上口，同
时 这 也 算 是 槟 州 政 府 拟 定 的 槟 城 湾
（Penang Bay）项目的一部分，也视为
槟城湾的开端。

他是在槟州大会堂出席2023年槟州
公务员集会时，提到槟州政府未来5
年所重视的发展项目时，作出上述公
布。

槟未来面对5项挑战
他在此之前于公务员集会致词时指

出，槟城在迈向2030愿景的未来七年
内，将面对5项挑战，即水源、土地发
展、人才、气候变化及经济。

他说，若尚有机会让他在未来5年
执政槟州，他将着重在槟州交通大蓝
图中的轻快铁计划；舒缓交通堵塞问

题，兴建柔府至双溪赖快速通道；通
过防洪项目、低碳城市和电动汽车设
施克服气候变化问题。

“同时赋予人民权力，关注社区、
青年、妇女和老年人方面的发展。”

”槟州政府也将加速实行2030年原
水应急计划，同时也争取实行霹雳河
输水计划（ SPWTS ）。”

他表示，若不充分利用现有水源，
不寻找新的来源，槟州未来几十年将

面临水源危机。
“州内每个用户的每日用水量平均

为 307 公升，相较于2020年全国用户
每日用水量平均为 244 公升，这是很
高的数量。”

他补充，距离2030年尚有七年的时
间，他呼吁公务员能够继续给予最佳
的服务，以达到槟城2030愿景所设下
的各个目标。

沙育迪：创75.21%无现金交易率
槟州秘书拿督莫哈末沙育迪指出，

槟州政府自2020年开始推行无现金
交易倡议，截至2022年，多达23个
槟州政府机构成功创下了75.21%的
线上无现金交易率，超出原有的60%
目标。

他说，槟州政府计划在2023年底，
达到80%的无现金交易率的目标。

他提及，为了奖励响应无现金交易
倡议的州政府机构，槟州政府共拨出
了总值30万令吉的奖金予9个无现金
交易率最高的政府机构。

有关得奖的部门，是于2022年12
月1日展开至今年2月28日的“无现
金日运动”，共23个政府部门参与，
共分为三个组别。

获得奖金的9个政府机构包括了：A
组冠军威省市政厅（7万令吉）、槟
岛市政厅（5万令吉）、槟州天课机
构（3万令吉）、B组冠军槟州公共图
书馆机构（5万令吉）、槟州房屋局
（3万令吉）、槟州伊斯兰法庭（2万
令吉）、C组冠军为槟州首长机构（2
万5000令吉）、槟州博物馆机构（1
万5000令吉）、槟州植物园机构（1
万令吉）。

当天出席者包括：槟州第一副首长
拿督扎基尤丁，以及一众槟州行政议
员、州议员及各政府机构部门主管、
官员等。

首长：更贴切及朗朗上口
葛尼水岸易名葛尼湾

威省市政厅获得“无现金日运动”A组冠军。

槟首长曹观友出席槟州公务员集会，向公务员演说未来发展方向。
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报导：陈健敏
摄影：槟州体育理事会

第32届东南亚运动会于2023年5月
5 日 至 1 7 日 在 柬 埔 寨 首 都 金 边

举行，马来西亚代表团677名选手之
中，60名来自槟城，他们合力拿下2
金、3银及8铜，为槟争光。

台球选手表现最出色，莫景皓与涂
振龙分别在斯诺克男子6红球及个人赛
技压群雄，成为仅有夺得金牌的槟城选
手。

此外，莫景皓也和林谷良联手拿下斯
诺克男子15红球双人银牌。

台球铜牌来自莫景皓与林谷良(斯诺
克男子6红球双人)及林谷良(斯诺克男子
15红球个人)。

陈宗兴盼设台球训练学院
槟州台球公会(新)主席拿督陈宗兴接

受《珍珠快讯》访问时指出，国家台球
队超过70%球员是来自槟城，仅有的2
面金牌也是槟城人摘下，为国及为州争
光，让他感到欣慰。

“台球队成功达到国家体育理事会
定下的2面金牌目标，也拿下1银2铜，
这个成绩让人满意，毕竟球员在客场作
战需面对种种挑战，要克服困难并不容
易，但他们还是做到了。”

“我国台球员向来在国际赛表现不
俗，台球算得上是国家传统强项，可是
受重视程度仍然有待提升。”

陈宗兴希望可以设立台球训练学院，
让球员拥有一个正规的练球基地，专心
投入训练，也让有志加入此项目者有个
学习平台，大家一起推动，把国家台球

水平推向另一个高峰。

蔡兴华鼓励选手继续努力
槟州体育理事会总监蔡兴华表示，选

手们在本届东运会尽了最大的努力，展
现出良好的体育精神，并从错误中吸取
了教训，获得宝贵经验。

“或许有些选手没有得到他们希望的
结果，但他们仍然是自己的赢家，因为
他们获得宝贵的经验，学到了新东西，
并且在逆境中表现出韧性和决心，不管
结果如何，依然是有意义的事情。”

他鼓励选手，并不是获得冠军或取得
特定成果才是胜利，而是要保持积极的

态度，从经验中学习，并继续努力实现
个人成长和不断进步，假以时日必成大
器。

大马代表团共收获34金45银及97铜，
在奖牌榜排名第7。

耗资约161万令吉进行提升工程的浮罗山背体育中
心已竣工，重新开放供民众使用。

槟州青年及体育委员会主席孙意志表示，该工程
分两阶段进行，其中第一阶段的提升工程包括翻新
和提升更衣间、裁判室、媒体室、灯光系统、闭路
电视系统等。

“而第二阶段主要提升运动设施，包括建设符合
国际足球联合会 (FIFA) 标准的五人制足球场，以
及四个羽球场。”

他表示，该体育中心的五人制足球场和羽毛球
场也可以充作其他运动用途，包括篮球、排球、藤
球、英式篮球等。

他是于日前，前往有关场馆视察后，这么表示。
他补充，这座可容纳1500人的观众的浮罗山背体

育中心，自2020年9月开始由槟州体育馆及休闲设
施管理机构接管，并开始策划提升工程，让民众有
更舒适的运动场所。

“这座体育中心深受欢迎，曾举办过多场大型赛
事，所以在完成提升后，我们希望它能发挥更大效
用，成为州内体坛的重要设施之一。”

他呼吁民众善用州内的各项运动设施，尤其是位
于西南县的学校和政府机构，可善用浮罗山背体育
中心的室内设施和旁边的大草场来举办运动和体育
活动，进一步带动“全民活力动起来”的精神。

槟州体育馆及休闲设施管理机构总执行长拉希达
表示，提升该体育中心目的是为了确保民众能在一
个舒适安全的场所运动。

她说，该机构也将陆陆续续为其管辖的运动设施
进行提升工程，并依据民众需求增加运动设施，培

养运动的风气，打造一个健康有活力的槟城。
民众若有意租用浮罗山背体育中心，可浏览

https://etempahan.psdklpp.gov.my/ 进行租借，或联络
04-589 9209了解更多详情。

槟选手东运会摘2金3银8铜
台球表现出色为国争光

孙意志（前）与官员一同巡视完
成提升工程的体育中心。

浮罗山背体育中心提升完工  孙意志: 重新开放供民众使用

涂振龙.
.

莫景皓.

*金牌
莫景皓(斯诺克男子6红球)
涂振龙(斯诺克男子15红球)
*银牌
莫景皓与林谷良(斯诺克男子15红球双
人）布特丽峇蒂莎(女子钩球）
Choong Hin Jian / Goh Boon Zhe / 
Lee Shung Yang / Rayner Beh (羽

球女团)
*铜牌
Chew Vi Min (蹼泳)、Ng Chun 
Chen (体操个人与团体)、莫哈末阿里
夫(空手道搏击个人与团体)、林谷良
(斯诺克男子15红球个人)、莫景皓与
林谷良(斯诺克男子6红球双人)、阿米
尔丹尼(柔道)

柬埔寨东运会槟城夺奖选手
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由槟州政府、槟岛市政厅及慈济携
手合作设立的打枪埔社区中心，运
作迄今已达一年，每周不间断进行
的活动及兴趣班，为当地社区居民
带来良好的学习环境与正面态度。

槟州社会发展及非伊斯兰事务委
员会主席章瑛表示，对于该中心取
得居民良好的参与度深感满意，槟
州政府会以“年龄友善城市”为大
方向，继续与慈济合作，到其他地
区设立社区中心，让更多人受惠。

“要到其他地方设立社区中心并
不容易，需要考量地点、人手安排
方面，但州政府肯定会朝着这目标
前进。”

她是出席与慈济代表进行的打枪
埔社区中心汇报会后，召开记者会
时如是指出。

慈济完善系统应对社区需求
她说，太多的社区需要给力，尤

其是贫穷家庭所面对的资源不足等
方面的问题，而慈济拥有非常完整
的系统及模式，能够完善的应对社
区需求。

“慈济懂得依据社区所需来给予
帮助，这方式是最为有效率和节省
资源。”

她提及，慈济充分利用了社区中
心内的空间，每周都举办了多场学
习班，如数码诊所、乐龄平衡班、
手工艺班、瑜伽班、英文班、大爱
补习班、烹饪班等等。

“ 慈 济 志 工 也 带 领 乐 龄 人 士 走
出社区，到乔治市古迹区内走走看
看，了解当中的历史史迹。”

可持续发展慈善工作
“这些学习班都很符合州政府提

倡的“年龄友善城市”的倡议，包
括活跃乐龄倡议在内，鼓励乐龄人
士活到老，学到老。同时也可延缓
乐龄人士变老。”

她说，打枪埔社区中心所进行的
各个活动，都给予各个年龄层很好
的机会学习。

她指出，这是州政府和慈济合作
的首个社区中心，她冀望能够将这
慈善工作可持续性发展，提升大家
投入慈善事业的意念与使命。

王美玲：达到社区赋权目标
槟州妇女发展机构首席执行员王

美玲表示，慈济拥有很完整的组织
系统，这是他们的优势。

她 欣 见 慈 济 成 功 转 型 打 枪 埔 社
区，达到社区赋权的目标，同时也
善 用 当 地 的 公 共 设 备 ， 让 人 民 受
惠。

值得一提的是，打枪埔社区中心每
周都有学习班进行，每周参与的人数
约有120名左右，参与者年龄介于5岁
至87岁，达到了全民参与的目标。

出席者包括：慈济基金会马来西
亚分会公关拿督邱武龙、慈济志工
邱洁耀、卢美娇、陈馨波等人。

槟州政府再度发放300令吉回馈金
予全槟5所独中，共549名教职

员，以感激后者在华教的无私付出。
此次获得回馈金的教职员包括韩江

中学、槟城锺灵独中、菩提独中、槟
华女子独中和大山脚日新独中。

槟州首长曹观友是在独中教职员
回馈金移交仪式暨教师节午宴上如
是说。此次发放的回馈金总数高达16
万4700令吉，这也是槟州政府连续12
年，发放有关款项。

“连续12次的拨款，累计至今已拨
出了共计321万5700令吉，这是为了
感谢独中教师们，让华教得以蓬勃发
展。”

另外，首长也说，除了教职员回馈
金外，州政府也不忘推动独中发展，
今年也将发放50万令吉首长特别拨
款，每所独中将获得10万令吉。

“自2009年以来，我们共拨出了
3350万令吉的制度化拨款和首长特别
拨款，用于5所独中的发展基金，以提
升各种软硬体设施，造福全体独中的
师生。”

他强调，州政府深知教职员的辛劳
和贡献，和在杏坛所面临的挑战和压
力，为此，槟州政府每年都会拨出相
应的拨款，以冀能提高教职员们的待
遇。

教职员是教育事业宝贵资源
“教育是我们槟州的未来，而教职

员们是教育事业中最宝贵的资源。我
们将持续与各方合作，致力于提升教
育体系的质量和水平，共同推动教育
事业的发展。”

他也希望教职员们能在如今社会变
革的年代，贯彻注重培养学生综合能
力的理念，将数字化教学工具和资源
融入到课堂中，为学生提供更丰富和
创意的学习体验。

章瑛冀保持对教育热情
华校及教会学校事务协调委员会主

席章瑛行政议员在会上致词时，望教
职员们保持对教育的热情，并协助槟
州培养出更多人才。

谢国培感谢州政府举动
董事会副主席拿督斯里谢国培表

示，槟州政府多年来制度化拨款各源
流学校，已成功协助州内各校提升学

校环境，为推动教育发展贡献良多。
他说，州政府也给予独中教职员回

馈金，这对后者而言无疑是一项很大
的肯定，他对于州政府的举措表示感
激，并认为此举更能让她们坚守岗位
为华教发展付出，栽培更多更有素质
的独中人才。

出席者包括槟州议员黄顺祥、魏子
森、王康立及郑来兴、黄汉伟、拿督
许海明、拿督包锦松、拿督林界成及
李添霖等嘉宾。

槟政府连续12年发放回馈金
感激独中教职员无私奉献

“数码训练班”学习班爆满，许多乐龄人士参与，以顺应网络时代，学
习如何使用智能手机。    

打枪埔社区中心运作满1年
  章瑛：满意居民良好参与

度

独中教职员回馈金移交仪式暨教师节午宴全体出席者大合照。
.

打枪埔社区中心汇报会后记者会。前排左起：郑贞钰、王美玲、邱武龙、
章瑛、卢美娇、陈馨波及西蒂。
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万众期待的乔治市入遗庆
典再度邀您同欢共庆！

配 合 庆 祝 乔 治 市 入 遗 1 5 周
年，一系列精彩的文化遗产
活动将陆续放送，欢迎大家
共襄盛举。

槟 州 旅 游 与 创 意 经 济 委
员会主席杨顺兴指出，今年
乔治市入遗庆典节目阵容丰
富，以拥抱乔治市物质与非
物质文化遗产，希望培养槟
城，乃至我国及其他地区人
士更珍惜文化遗产。

“举办如是庆典旨在促进
文化延续和鼓励遗产教育。
公众可以亲身了解乔治市丰
富文化传统，这些都是确保
永续发展的核心支柱。 ”

因此，他说，在乔治市庆
祝入遗15周年之际，乔治市
入遗庆典将通过本地社区团
体的积极参与，继续巩固乔
治市的丰富文化。

他 续 说 ， 槟
州政府致力于与
槟民共同努力，
通过类似于乔治
市入遗庆典，以
社区为基础的倡
议，与本地社区
建立强而有力的
关系，同时守护
乔治市作为联合
国教科文组织世
界遗产的地位。

杨 顺 兴 携 同
彭加兰哥打区州
议员魏子森、乔
治市世遗机构总
经理洪敏芝博士
等，召开新闻发
布会时，如是表
示。

洪敏芝：社群倡
议和执行

也是乔治市入
遗庆典执行总监
的洪敏芝则说，
该庆典社群主导
项目，完全由社群倡议和执
行，该机构则提供小额经费
与宣传上的支援。

“我们非常高兴看到参与
的社区同人，积极让更多年
轻人一起来守护文遗。今年
入遗庆典的系列工作坊及社
群主导项目，展现本地社区
集体努力与协调，乔治市多
元社群的和平共处 。 ”

今年7月7日从傍晚6时到晚
上10时，将有多达20项《乔
治市入遗庆典文化工作坊》
与大家一起欢庆入遗，欢迎
大家携同家人好友前来世遗
区，共同体验和学习文遗的

魅力。
今年乔治市入遗庆典也主

打全年性质的18项《乔治市
入遗庆典：社群主导项目》
，以鼓励社区依据其岁时纪
年，自行决定要举办的活动
及地点。

《乔治市探索之旅》接受报名
另外，配合乔治市艺术节

的《乔治市探索之旅》将在
7月7日举行，目前已接受公
众报名。参与者可透过如是
长达5公里的步行活动，探索
乔治市物质与非物质文化遗
产。

值得一提的是，乔治市入

这一天的爱心大厦，洋溢着满满的温馨气氛，
孩子的小手，拉着父母的大手，走过障碍，走
过考验，携手共度难关，促进亲子关系。

由帝国教育主办，马来西亚玫瑰慈善团体 
(Rose Charities Malaysia) 协办，以及槟城珍珠议
员夫人协会与Farm Fresh Malaysia赞助的《小手
拉大手》双亲节感恩活动温馨举行，由槟州首
长夫人陈莲枝主持开幕。

活动上进行浴足礼、跪乳之恩、奉茶礼以及
让孩子带着蒙上眼罩的父母，走过障碍物，生
动有趣，充满意义，现场洋溢着温馨又欢乐的
气氛。

 陈莲枝致词时说，父母对我们无私的爱、牺
牲和照顾，我们永远不能忘记，更应该珍惜，
今天这个有意义又暖心的节目让孩子们有机会
履行孝道，感恩父母，孝敬父母。

“孩子们亲手为父母洗脚、穿鞋，然后跪地
为父母敬茶，希望借此唤起他们对父母的敬意
和感激之情并了解孝道的真谛。”

“愿今天参与的每一位家长和孩子拥有愉快
的回忆，彼此感情更进一步。”

帝国教育执行长李英华博士致词时说，在我
们成长的过程中，父母和长辈们给予了我们最
无私的爱与关怀。他们为我们付出了无数的辛
勤努力，用自己的汗水和心血为我们创造了一
个温馨、和谐的家庭环境。他们默默无闻地为
我们提供物质和精神的支持，无私地将我们的
需求置于自己之上。无论我们面临何种困难和
挑战，他们总是在我们身边，给予我们无尽的
支持和鼓励。

所以，在这个特别的日子，我们要让孩子们
用真挚的话语和真诚的行动，向父母表达最深
切的爱和感激之情。 同时，我们也要将中华文
化的感恩孝亲敬老的精神传承下去，让孩子明
白孝道的重要性，并培养他们未来对家庭、长
辈的关爱和尊重。

马来西亚玫瑰慈善协会主席拿督谢松柏也受
邀致词。

出席者包括槟城珍珠议员夫人协会理事陈晓
妍、理事拿汀薇拉西妮、理事雅加娜、槟城罪
案意识及公共安全协会官方大使谢国兴、玻璃
池滑区州议员李俊杰的代表许素明、槟榔屿晋
江会馆会长吴美灶、槟城Farm Fresh代理杨夏雄
等。

《小手拉大手》
感恩活动温馨满满

陈莲枝：让孩子了解孝道真谛

乔治市入遗庆典707约定你
杨顺兴吁民珍惜文化遗产

乔治市入遗庆典邀您同欢共
庆！

谢松柏（左起）与陈莲枝与小手拉大手参加者
同乐。

遗庆典将在7月9日带来《趣探
古迹》，时间是上午9时至中
午12时。参与者将通过徒步探
索，寻找常被忽略的乔治市建
筑特色和历史细节，并了解更
多有趣的故事。

这 项 互 动 游 戏 向 1 4 岁 及 以
上人士开放，每个小组可2至
4名成员组成，报名费为每组
120令吉，主办方只接受最多
40组报名。参与者在完成游戏
后 可 获 得 2 0 2 3 年 入 遗 庆 典 限
量版T恤和纪念品。有兴趣者
可拨打热线（011-16259606
）询问或点击 (https://forms.
gle/7ho6tJPcg8jibPoZ9)报名。

欲 知 详 情 者 ， 可 浏 览
官 网 ( w w w . g t w h i . c o m .
m y / g t h c 2 0 2 3 ) 或 脸 书 专 页
(@George Town Heritage 
Celebrations)和Instagram（@
heritagecelebrations）。
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大山脚伯公埕美食街华丽转身，槟
州首长曹观友冀望该地点成为当

地地标，并吸引更多人前来大山脚旅
行，带动当地经济和人文发展。

他表示，大山脚伯公埕美食街是当地
人的共同回忆，重开后的玄天庙香火鼎
盛，而美食街更是生意火红，俨然已从
早前的事故中逐渐恢复过来。

他希望这一历史悠久，且集合了当地
文化与经济命脉的地点，能够越办越好
并带动更多发展，吸引更多人前来大山
脚，了解这里的地方风土民情，成为州
内又一文化景点。

他是为有关美食街开幕时这么指出。
出席者包括大山脚福德正神会伯公埕理
事长拿督斯里马良生、副理事长拿督斯
里王国山、槟州行政议员彭文宝及槟州
议员王丽丽等。

他补充，为了增进伯公埕一带发展，
当局也开始策划复新当地大山脚市区巴
刹，他希望这项工程可以尽快动工，为
重振当地经济补上最后一块拼图。

他赞扬各方在玄天庙重建中紧密合
作，完成这项历史性工程，让有关大山
脚人所熟悉的地方，能够回到人们视
野。

促中央助解决交通阻塞
另外，他说，威省发展蓬勃，但也

面对交通拥堵问题，为此，他已经向首
相拿督斯里安华及交通部长陆兆福陈述
有关问题，以冀能获得中央关注，列入
2024年财政预算案中，拨款协助槟州解
决有关难题。

“团结政府领导中央后，随即批准了
接手槟州轻快铁计划，这也证明了槟州
一直以来的问题和诉求，开始受到中央
关注，我也向中央提出数个要求，希望
在未来会有好消息。”

马良生：近期建文物馆
马良生指出，伯公埕的重修工程进行

了逾3年，才宣告正式竣工，其中伯公
埕美食街是大山脚福德正神会在近年来
的重点发展项目之一。

“美食街包括了旁边的两排店屋，总
共15间店屋的翻新工程,包括了设计,专
业费,工程费总额超过500万令吉，翻新
后这里不失百年韵味，更有闻名遐迩的
美食，成了大山脚的重要地标和旅游景
点。”

他透露，目前美食街就有超过60档美
食档口，和重修前增加了更多美食，相
信将能为游客提供更多选择，重新活化
当地经济，放眼成为州内另一个古迹旅
游焦点。

另外，他说，该会也将在近期内修建

一间文物馆，届时将会陈列一些具有历
史，考古价值的文物和史料等。

“我们希望把伯公埕打造成不只是一
个到来用餐就离开的地方，而是享用美
食之余，也有文化历史及美景等，让游
客可以拥有更多元的园游享受。”

随着槟州已有数个月没有非洲猪瘟案
例，槟州灾难管理单位议决，把非洲
猪瘟从灾难性事件中剔除。

槟州首长曹观友是出席威南华都村
六条路尾济公庙济公活佛宝诞千秋活
动时，这么指出。

他说，今年1月份槟州爆发非洲猪
瘟，影响了州内许多猪农，而华都村
作为其中一个主要养猪行业，也受到
了非常大影响。

同 时 ， 州 政 府 在 早 前 与 猪 农 对 话
后，也安排了第二次病毒检测，发现
许多养猪场已没有确诊案例。

随着病猪善后事宜完成，且也有多
时并非发现新个案，因此，槟州灾难
管理单位在两周前开会后议决，非洲
猪瘟已不再是灾难性威胁。

无论如何，他强调，该管理单位的审

核与兽医局是独立存在的，这也意味着
兽医局仍会会持续追踪有关瘟症，直至
符合当局所有的标准作业程序后，才会
宣布槟州为无非洲猪瘟州属。

更新租贷地契享90%折扣
另 外 ， 他 也 带 来 另 一 项 好 消 息 ，

既 槟 州 政 府 已 同 意 ， 更 新 租 贷 地 契
（Leasehold）将享有高达90%折扣，
因此，他希望民众把握机会，尽早完
成申请。

“今年州政府宣布更新租贷地契，
让全槟租贷地契可以更新到60年，他
们也可申请99年租贷地契，只是延长
地契缴交地价（premium）会较贵。“

他指出，不仅是租贷地契届满者可
做出申请，其实距离逾期仍有很长时
间，甚至是仍有20至30年期限都可申
请，缴付有关优惠后的费用。

“如果有需要，我们也可安排交流
会，向村民们讲解这一措施，以及其
申请方法等，让大家更为了解后，决
定是否做出申请。”

针对上述庙宇面对临时地契于2019
年开始无法更新问题，他承诺，将向
土地局询问及了解真实情况，并寻找
解决方案为该庙解忧。

同 时 ， 他 也 获 知 有 关 庙 宇 庙 宇 也
面对漏水问题，因此，他也要求该庙
理事与其峇都加湾国会办事处正式联

系，并正式提出申请，让他能够根据
程序拨款协助该庙维修。

他 也 在 会 上 ， 感 谢 华 都 村 民 一 直
以来非常支持希盟，他希望在来临州
选，选民仍能继续支持希盟，好让候
选人有足够议席执政槟州，继续为民
服务。

他承诺希盟将继续秉持移民为本的
精神，为槟州及威南人民服务，照顾
好当地的经济、社会及民生，以让威
南能够继续腾飞，成为槟州首屈一指
的地方。

出席者包括威南华都村六条路尾济
公庙主席陈木盛、爪夷区州议员方美
铼、武吉淡汶州议员吴俊益等。

大山脚伯公埕美食街华丽转身
首长盼带动经济和人文发展

首长：数个月无案例 槟灾难管理单位剔除非洲猪瘟

曹观友(坐者右2)、马良生等与食客打成一片。 大山脚伯公埕美食街开幕，场面热烈无比。

大山脚伯公埕
美食街成为新
打卡热点，生
意火红！
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来自槟城亚依淡的动画导演林振华
回馈家乡，将制作全国首部以槟

城福建话为对白，及亚依淡为故事背景
的动画短片《易牙》，以冀能够通过动
画推广亚依淡。

亚依淡区州议员黄顺祥表示，有关动
画将以槟城亚依淡为故事背景，把亚依
淡通过动画方式呈现出来，通过更为创
新的方式，来吸引更多人到访亚依淡。

他认为，通过动画方式，把亚依淡
美丽的一面呈现出来，能够让人产生好
奇心，进而前来了解这一地区的文化美
景，和享用这里的美食，无形中能够帮
助到这里的旅游业发展。

他也感谢这名来自亚依淡的游子，在
外闯荡多年后仍然心系家乡，更回到这
里进行非常具有意义的创作。

他说，这也是亚依淡区第二次以创意
方式推广亚依淡，而第一次则是与艺人
方炯镔，通过《槟榔屿情歌》的演绎和
歌曲MV，来让大家认识亚依淡。

“这部4分钟短片讲述一名名为易牙
的小孩子奇幻之旅，在故事中我们可以
看见亚依淡的地标在动画中还原出来，
而且也会重点介绍这里的美食，这是非
常特别的尝试。”

他透露，有关短片制作费预计为15万
令吉，其中马来西亚数码经济机构赞助
8万令吉，而槟州富贵山庄则赞助7万令
吉。

黄顺祥：11月亮相各平台
“这部动画短片将在今年11月完成，

届时民众可通过社交网站如面子书、优

管等平台，欣赏这部以福建话为主语的
动画片。”

兼任导演及编剧的林振华表示，《易
牙》是首部以槟城福建话来呈现的动画
短片，开创我国的动画片先河，也是一
次大胆的尝试。

他说，为了更好的把亚依淡完整得呈
现在萤幕上，制作团队特地拜访亚依淡
之余，也和居民交流，把居民屋内的碗
盏、碗橱和祭祀神桌等元素，纳入动画
片中。

林振华梦想成真
“以家乡亚依淡为主题的动画片，

是我的一个构思和梦想，如今终于可
以成真，故事内容有亲情、有文化元
素、亚依淡街景，当然也少不了这里
的美食。”

他相信，通过动画短片，能够让更
多人认识这座美丽的城镇，并来到这

里游玩和寻找动画里的真实场景，以
达到宣传效果。

他希望未来能够把有关故事，发展
成真正完整的动画电影，以打响槟城
的动画片名堂。

北马及印尼棉兰区营运总监江健弘
表示，这是该山庄在企业社会责任下
的其中一个项目，目的是为了协助区
内推广中华文化元素，和提供平台让
创意工作者发挥所长。

他希望有关动画能够成为能够代表
亚依淡的作品之一，并让国内外人士
通过有关短片，来加深对亚依淡的了
解，并成功吸引更多人来到亚依淡，
提振当地经济。

据知，“Dino Howl”制作团队在业
界享负盛名，许多创意动画内容，如
亚发白咖啡、Grab、UNIQLO和Farm 
Fresh等广告动画，皆出自上述团队之
手。

五条路邻里公园篮球场落成 孙意志冀增拨款提高体育水平
槟州政府拨款逾27万令吉兴建，槟
城五条路邻里公园（Taman Kejiranan 
Macallum）迎来新篮球场。

槟州青年及体育委员会主席孙意志
巡视有关建竣的运动设施并透露，有
关工程是于去年10月25日开始并在今
年正式竣工。

他说，就如他早前所强调，要提
升州内运动水平，就必须拥有最基本
的三大元素，其中包括完善的运动设
施、充足及有潜力的运动员和注重运
动员福利。

“在州内架设更多这些运动设施，
将能够帮助吸引更多人参与运动行
列，让当局能够遴选和训练更多运动
员，而运动员福利则能够让后者规划
未来，形成良性循环。”

因此，他在担任行政议员期间，
已经批准了17项类似的兴建及提升工
程，共花费了226万令吉，来让社区内
拥有上述设备培养运动人才。

他说，本身也计划提上建议，增加
兴建和提升州内运动设施拨款，以冀
能批准更多类似工程，加快州内的运
动水平提升。

“以篮球场为例，为露天篮球场加
盖需要花费逾40万令吉，而如今每年

拨款只有150万令吉，对州内需求来
说，还是太少了。”

他希望在2024年，能够完成增加体
育设施拨款目标，并希望和各区人民
代议士合作，在各自地区寻找最合适
的运动类型，并在适当地点兴建有关
设施。

“就如这座五条路丽泽学校旁的篮
球场，是经过居民投票后所选择的运
动设施，而且兴建在学校旁，也方便
校方使用。”

魏子森：篮球场人气高
彭加兰哥打区州议员魏子森说，其

实当地在早前也曾拥有一座篮球场，

但因为需求问题而改成了停车场，如
今有关工程正好弥补了之前的遗憾，
为当地年轻人提供多一个运动选择。

他指出，有关运动设施获得当地
许多年轻人青睐，是当地人气极高的
运动场地，汇集许多篮球发烧友来到
这里切磋球技。

他感谢槟州政府和掌管青年及体
育委员会的孙意志，一起配合为当地
提供有关设施，除了让年轻人可在场
上挥洒热汗外，也能提供一个场地让
一旁的学校使用。

全国首部以槟城福建话为对白

《易牙》动画推广亚依淡

《易牙》以亚依淡为故事背景。

左起: 柯资椿、方建明、江健弘、黄顺祥、林振华与罗海扎 宣传《易牙》动画。

孙意志（左4）、魏子森（右6）等热烈欢迎五条路邻里公园篮球场落成。

五条路邻里公园篮球场是当地运动热点。
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报导：翁懿娴
摄影：罗孙庭

进入榴梿季节，又是老饕们大快朵颐
果中之王的最佳时刻，如今走在街

上都可看到不少的榴梿摊位，大家都为了
榴梿而来。

《珍珠快讯》走访数家榴梿摊位，可见
本地民众及游客都很享受这果中之王的美
味。至于价格方面，多数的食客都坦言，
并没有具体的概念，只要是能力范围内可
缴付的，他们都会购买一些来解瘾。

而卖家方面，受访者认为这需视各地区
或源口的情况而定，而近期的榴梿销量确
实有反弹，是个好现象。

槟州果农公会主席黄志明接受《珍珠快
讯》访问时指出，早前因为天气太炎热，
无法引起顾客的食欲，加上产量减少，而
影响了榴梿销量，而如今适逢学校假期，
以及气候稍微好转，销量也因此反弹见
好。

至于价格方面，他回应表示，早前榴梿
源口价确实有滑落，因为面对产量减少、
厂商因货源少不开工、运输方面等因素，
但零售价其实是没有滑落的。

他说，如今销量反弹见好，源口价有所
调升，但是零售价依旧保持不变，毕竟零
售方面也包含了不同的成本，比如运输、
人工等费用。

他补充，很难去概论榴梿市场价格上
下调整多少，因为不同的地区、不同的档
口，有不同的标价。有的园主是自种自
卖，少了其他成本费用，价格可能会较
低。

无论如何，随着近期榴梿销量反弹是好
事，很多外州游客，甚至是新加坡等国外
游客已电话预约，可预见接下来会是供不
应求。

陈龙光：此次价格相对便宜
位于亚依淡的“榴梿光2828”老板陈

龙光告诉《珍珠快讯》，这次的榴梿价格
相对的便宜，这是基于供大于求，许多来
自其他州属的优质榴梿以更便宜的价格出
售。

他举例，他去年所售卖的“猫山王”，
每公斤售价为70令吉，而今年每公斤售价
为30令吉至50令吉。

他说，今年“黑刺”榴梿的价格，也从
每公斤90令吉急剧下跌至70令吉。

惟，尽管榴梿价格越来越便宜，但是与
往年相比，他的顾客却有所减少。

他解释，这是基于许多榴梿摊主之间的
过度竞争，而顾客们也多了不少选择。

“与往年相比，榴梿季节开始时，我们
的销售额下降了很多。“

他补充， 榴梿季节将持续至今年7月。

气候是重要因素之一
陈龙光提及，  这几个月的潮湿气候，

是榴梿价格下跌的其中一个重要因素。
他指出，虽然他的店铺靠近热门旅游景

点极乐寺，但他许多的顾客都是当地人。

吉隆坡游客结伴觅果王
来自吉隆坡的林书瑛、蔡淑贞、蔡蕙屺

及叶淑美接受《珍珠快讯》访问时说，由
于结伴到槟城旅游，恰好是榴梿季节，就
顺道尝一尝槟城盛产的榴梿。

她们坦言，对于榴梿市价并不了解，但
有感这次的榴梿产量蛮多，档口也多，因

此相信在高竞争量下，这次的榴梿价格会
较便宜。

其中林书瑛表示，她们仅随机在网络上
搜索乔治市附近的榴梿档口，若有机会会
到浮罗山背。

“我们的食量并不大，只分别点了“红
虾”和“Tupai”，对我们来说已经吃得很
饱了！而我们这次所吃的榴梿收费150令
吉”。

由于她们将在明天打道回府，她们笑言
或会再找找看更便宜的榴梿，然后买回家
大快朵颐。

卓秀龙：道地吃风味不同
来自中国江西省的卓秀龙及卓毓建接受

访问时指出，这次趁着到槟城旅游，特地
来品尝这里道地的榴梿，味道和感觉都很
不一样。

卓秀龙表示，其实在中国也可以吃到
进口榴梿，但价格肯定比这里道地的来得
贵。

他笑言，如果可以，会尽量品尝各品种
榴梿，而他来到槟城首尝的榴梿就是“猫
山王”。

榴梿飘香季节摊位处处
黄志明：近期销量反弹见好

黄志明：榴
梿销量近期
反弹见好。

榴梿飘香季节，又
是老饕们大快朵颐果
中之王的最佳时刻。

陈龙光：这次
的榴梿价格相
对的便宜。

左起蔡淑贞、林书瑛、叶
淑美及蔡蕙屺。

来自中国江西省的卓毓建(左)及卓
秀龙（右）赞猫山王榴梿好吃。

榴梿饱满的果肉，让老饕为之疯
狂。
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报导：翁懿娴
摄影：Siti Nuratikah Rahmat

“校长的角色不是一名执行者，而
是领导者！”

甫荣获2023年槟州模范教师奖的槟
城华校教师会主席准拿督罗月清，接
受《珍珠快讯》访问时铿锵有力说道，
校长的角色是一名领导者，需从中带动
老师、家长、学校职员，往学校愿景迈
前。

在杏坛服务了36年，退休前是协和
华小校长的她强调，办校不能只靠嘴巴
说，需让学校全体上下清楚学校的方向
和目标，集结大家的力量，把校务办得
有声有色。

即便如今已退休，她仍然积极推动教
育工作，在教育界仍是举足轻重的重要
角色。

资源整合助力发展校务
罗月清掌校期间，善于资源整合，寻

求私人企业或社区的协助，把学校校务
发扬光大。

她表示，很多私人企业都履行企业社
会责任（CSR），这会是很好的渠道来
借力推动学校活动，让学生受惠，也可
减轻学校的负担。

她 举 例 ， 早 年 通 过 杨 忠 礼 集 团 的
CSR项目及赞助下，成为全国首所学
校开创拟蛙自学室，启动精明化智慧
校园科技。

罗校长早期在精明教学尚未全面化
及成熟时，已率先将学校转型为精明
学校，同时电脑系统化来减轻老师繁
冗复杂的文书工作。

她逐步提升校内的精明教学设备，
让学生掌握好多媒体与网络技巧，并
迎合线上学习的趋势，顺应网络发达
的时代。

屡破纪录表现超前
她在协和华小就职期间，屡破多项纪

录，在集结家教协会和各造的配合下，
曾破纪录达到1年办200场活动，这项创
举引起了州教育局的关注。

“我们在2015年办了100场、2016年
办了150场、2017年170场，来到2018年
达到200场。”

不管是她个人或学校也屡获数十个奖
项，而协和华小在2012年获得高表现学
校殊荣、2015年则分别获得卓越模范学
校，以及爱心学校荣誉。

邀家长走入校园
罗月清向来以开放的态度欢迎家长

走入校园，让家长依据专长作出贡献之
外，同时更了解校方办校的不容易。

“家长们都处在不同的领域工作，拥
有专业知识，我们就善用这优势，让他
们分享，比如办讲座会之类的，最终受
惠的是学生。”

她续说，有的家长义务帮助学校在
上下学时段，维持交通秩序。这些都能
让家长亲身体验老师和学校职员的不容
易。

退而不休保持教育热诚
“如果可以，我真的不想退休，我太

喜欢教育工作了！”
尽管已在2019年退休，但罗月清校长

却退而不休，依旧活跃予教育界，甚至
参与了逾30个社团组织，对教育工作和
生活充满热诚。

她笑言，未退休前已加入逾20个社团
组织，退休后“变本加厉”，参与更多
的社团组织与活动，充分发挥活得精彩
的精神。

“我很喜欢分享，退休了有更多的时
间，我就要善用来回馈社会，分享自己
的经验，让人少走弯路。为别人付出，
就是为自己造福”。

已年届62岁的她，没有一丝老态，反
之神采飞扬。

时间管理最重要
她分享，只要做好时间分配这一块，

就不怕让自己忙得焦头烂额。
“退休之前或之后，不管自己多忙，

我绝对不会把工作带回家，回到家就要
全心全意的陪伴家人。”

她感激多年以来，家人对她毫无怨
言，即便以往她未退休前，她总是早出
晚归。

“家人的扶持很重要，否则我也不能
无后顾之忧的在教育路上勇往直前。”

以人性化及同理心教育
她劝勉年轻老师，以更人性化及同理

心的方式来教导，不只是贡献知识，而
是给予每个学生一个机会，展现自身的
才华。

“每个人都有不同的优点，老师的角
色是发掘学生的长处之余，给予孩子们
一个可发光发热的平台。

罗月清校长退而不休
集结力量推动教育工作

罗月清校长在杏坛服务36年，桃李
满天下。

罗月清感激家人
从来没有对她有怨
言，反之支持她的
教育事业。

虽然已退休，但罗月清仍然活跃于推
动教育，学生对她完全不陌生。

荣获2023年槟州模范教师奖的罗月清校长。
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报导：冯芷芸
摄影：Siti Nuratikah Rahmat

一朵野花，可能生长在草地上，或
者独自绽放在野外的某个角落，

为世界增添了一抹美丽的风景。
犹如默默的在光大经营着的野花唱

片铺（Wild Flower Record），这个经
常被社会描述为为夕阳行业，依然在
某个角落，传播着动人的旋律。

经营者Joey陈振彬在2019年开始接
手这间独立唱片行，并命名为“野花
唱片铺”，他说，之所以命名为“野
花唱片铺”，是因为受到林忆莲《野
花 》 专 辑 的 启 发 ， 因 为 喜 欢 林 忆 莲
的歌曲，以及歌曲中的含义，所以名
为“野花”。

“ 野 花 也 象 征 着 坚 韧 和 生 命 力 ，
它们在草地或野外生长，面临各种恶
劣的自然环境，但仍能顽强地生存下
来，并绽放出绚烂的花朵。”

“这与唱片行是一样的，我希望我
的唱片铺也能像野花一样坚韧，无论
在哪都能继续生长，继续向前行。”

陈振彬坚守唱片行27年
陈 振 彬 接 受 《 珍 珠 快 讯 》 访 问 时

说 ， 本 身 中 学 时 期 就 到 唱 片 行 打 零
工，辗转了数个唱片行，在一间间唱
片 行 都 落 幕 后 ， 他 依 然 坚 守 在 该 行
业，至今已有27年，犹如一朵野花，独
自绽放在唱片行里。

“我第一份工作就是在唱片行，虽
然间中有离开过，但兜兜转转直到现
在还是回到唱片行，这主要是因为本
身非常喜欢听歌，尤其是对40-50年代
的歌更是情有独钟。”

对40年代怀旧经典歌曲情有独钟的
他，从小就受到父亲的爱好影响，而
喜欢上怀旧金曲。虽然是英校生，他
透过聆听经典歌曲和阅读报章来学习
中文。

“小时候家里经济不允许，就没有
听CD，但爸爸很喜欢听卡带，而我
也在耳濡目染之下接触了那个年代的
歌曲，当时最触动我心的歌手就是周
璇，因为她的歌声让我从此爱上了整
个40年代的歌曲。”

黑胶唱片近年强势复苏
一般人的印象中，黑胶唱片只停留

在复古和经典的歌曲，而在野花唱片
铺，不仅可以找到卡带和CD，还能找
到以前和现代歌手的黑胶唱片。

Joey说，其实很多流行歌手除了出一
般的光碟专辑，也会出黑胶唱片，不
过出黑胶唱片并不是容易的事，因为
必须重新混音再灌入唱片。

他 说 ， 黑 胶 唱 片 曾 经 有 一 段 空 白
期，但大约10年前就慢慢重新回来，近
2年更是强势复苏，尤其是爱收集和听
黑胶唱片的年轻人越来越多，曾到过
他店里购买黑胶的唱片最年轻的收集
者有18岁。

“黑胶唱片的音质比光碟CD好得

多，音质的宽度和声音的质感是很立
体且有温度的，如果保养得宜，相较
于卡带，黑胶唱片可以收藏很久，最
重要的是中间部分不要刮痕，适时用
面布擦拭即可。

过度出版黑胶唱片成泛滥
虽然黑胶唱片的复苏是一件好事，

不过Joey认为，若一些唱片公司为了销
量或噱头，而一次过出版不同版本的
黑胶唱片，这不仅会浪费资源，让收
集者感到疲于购买和收藏，也会造成
泛滥，让黑胶唱片失去其价值。

CD及卡带的价格现在比以前贵了约
4倍左右。以前一片CD售价为39令吉，
现在则需要逾百令吉，而黑胶唱片以

前大约60至70令吉左右，目前价格则落
在200令吉至300令吉之间。

“中文黑胶唱片的价格会比较高，
因为市场和产量相较于西洋音乐来得
较少，大约最少300至500张，最多也出
产1500张而已。”

他 希 望 ， 黑 胶 唱 片 的 出 版 商 要 慎
重考虑，勿为了宣传手法和噱头而出
版，否则只会造成泛滥而被淘汰或滞
销。

吁多关注支持本地创作人
“大马独立创作人需要被更多的关

注，若本地人自己都不支持，他们怎
么能继续创作出更好的作品呢？”

Joey 说，许多大马的小众创作音乐
人，都有出版唱片光碟和黑胶唱片，
但本地人却不知晓，反观这些作品来
到国外却大受欢迎，尤其是引起香港
等地区乐迷的关注。

“ 很 多 本 地 创 作 人 如 芭 莎 公 主 欣
彦的歌声、中文爵士女声三重唱The 
Shang Sisters姐妹仨、双人弹唱组合EB 
Duet以及郑泽湘等，都是出色的本地歌
手。”

举办活动推广本地音乐
虽然唱片行被形容为“夕阳行业”

，但Joey认为，只要唱片行能够维持自
己日常基本开销，同时可以让很多喜
欢音乐的朋友聚集在一起，就感到非
常满足了。

“ 当 然 ， 我 也 希 望 有 能 力 为 更 多
本地的小众音乐创作人和歌手，举办
一些活动，推广本地音乐让更多人认
识。”

乐观的他认为，虽然无法预测或预
见唱片行未来走向，要持续走下去也
将面临许多挑战，但他要想“野花”
一样，继续坚韧和独立的走下去。

若你有兴趣了解更多经典音乐和黑
胶唱片，不妨到访“野花唱片铺”，
店长Joey势必非常乐意与你侃侃而谈关
于音乐的故事。

“野花唱片铺”位于光大3楼，地址
是B1-3-22 Arked Penang 3,Komtar, Jln 
Penang, 10000 George Town, Penang，每
天从上午11时开始营业至晚上6时。

野花唱片铺默默坚守岗位
传播动人旋律添美丽风景

Joey冀为本地小众音乐创作人和歌手举办一些活动，推广本地音乐让更多人
认识。

Joey希望唱片公司勿过度出版黑胶唱片而造成泛滥，
失去价值。

与英国唱片公司Sepia合作发行的复刻黑胶，有比南利与太
太莎乐玛精选集《Malaya》（右）及莎乐玛以马来语演唱
昔日中文流行曲（左）。

陈振彬犹如野花坚韧，坚守着唱片行业长达27年。
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ஜார்ச்டவுன் - �ண்்டார �ாரு ஆயிர 
ஈத்தாம் முதல் துன் ்டாக்்டர லிம் போங் 
இயூ விவரவுசோவல (இரண்்டாம் பிரிவு) 
வ��ாஸின் �டடுமானம் இபப�ாது 35.14% 
நிவறவுப்�ற்றுள்ளது.

்�ாதுப�ணித் துவற மற்றும் தற்ப�ாது 
பினாங்கு உள�ட்டவமபபு நிறுவனத்தின் 
(PIC) திட்ட இயக்குநரான நஸ்பிஷா 
்மாக்தார, இத்திட்டம் நிரணயிக்�ப�ட்ட 
�ாலவவரயவறவய வி்ட சுமார 2% 
பின்தங்கியிருப�தா�க் கூறினார.

இருபபினும், இத்திட்டத்வத 
முடிப�தற்�ான �ாலக்்�டு 2025 
ஜெனவரி,31 என அவர கூறினார.

“்�ரும்�ாலான நிலம் வ�ய�ப�டுத்துதல் 
விவ�ாரங்�ள தீரக்�ப�டடுள்ளன, மீதமுள்ள 
விவ�ாரங்�ள விவரவில் தீரவுக் �ாண 
முயற்சிக்கிபறாம். இதுப�ால், �யன்�ாடடு 
்தா்டர�ான ேவால்�ளும் ்வற்றி�ரமா� 
நிரவகிக்�ப�டடுள்ளன,” என்று அவர 
இங்குள்ள புக்கிட �ம்பீர, �டடுமான 
தலத்தில் நவ்ட்�ற்ற ்ேய்தியா்ளர 
ேநதிபபுக்  கூட்டத்தின் ப�ாது இவவாறு 
கூறினார.

மாநில முதலவமசேர பமதகு ோவ ப�ான் 
இபயாவ மற்றும் மாநில ப�ாக்குவரத்து 
மற்றும் உள�ட்டவமபபு ஆடசிக்குழு 
உறுபபினர வஜெரில் கீர பஜொஹாரி 
ஆகிபயார 5.7 கி.மீ �ண்்டார �ாரு ஆயிர 
ஈத்தாமிலிருநது துன் ்டாக்்டர லிம் போங் 
இயூ விவரவுசோவல (இரண்்டாம் பிரிவு) 
வ��ாஸ் பமம்�ாடடுத் திட்டத்திவன 
பநரில் ்ேன்று �ாரவவயிட்டனர.

இநத இரடவ்ட வழிப�ாவத திட்டத்தின் 
மதிபபி்டப�ட்ட ்ேலவு ரிம851.04 
மில்லியன் ஆகும்.

்பண்்டார் ்பாரு ஆயிர் ஈததாம் - துன் ்டாக்்டர் லிம் ்�ாங் இயூ 
விரைவுச�ாரை ர்ப்பாஸ் கட்டுமானம் 35% நிரறவு

இரண்்டாம் ்தாகுபபில் மூன்று 
மாற்றுவழி�வ்ள உள்ள்டக்கியதா� 
அறிவிக்�ப�ட்டது – முதல் மாற்றுவழி 
(தியன் ்தய்க் ்நடுஞோவல), இரண்்டாம் 
மாற்றுவழி (ஜொலான் புக்கிட �ம்பீர – 
ஜொலான் சுல்தான் அஸ்லான் ஷா)  மற்றும் 
மூன்றாம் மாற்றுவழி (துன் ்டாக்்டர லிம் 
போங் இயூ விவரவுசோவல). இதில் 
இ்டதுபுறம் நுவழதல் - ்வளிபயறுதல் 
மற்றும் மீண்டும் அப�ாவதயில் திரும்பி 
வருதல் (U-turn) ஆகிய மாற்றுவழி�ள 
இவணக்�ப�டுகின்றன.  

பி.ஐ.சி இன் தவலவமச ்ேயல் 
அதி�ாரி ்டத்பதா� �ரிோன் ்டாருஸ், 
இநதத் திட்டம் பி.ஐ.சி நிறுவனத்தால் 
�ண்�ாணிக்�ப�டடு வருவதா�க் கூறினார.

“இத்திட்டம் ்தா்டர�ா� 
முதலவமசேரி்டம் வி்ளக்�மளிக்�ப�டடு, 
�ணி முன்பனற்றத்வத �ாரவவயி்ட 
அலுவல் �யணம் பமற்்�ாள்ளப�ட்டது. 
தற்ப�ாவதய �டடுமானப �ணி�ளின் 
உண்வம நிலவரம் குறித்தும் அறிவதற்கு 
இலகுவா� இருநதது, என்று �ரிோன் 
கூறினார.

இரண்டு இரடவ்ட நில 
சுரங்�ப�ாவத�ள ்தாகுபபு இரண்டில் 
நிரமாணிக்�ப�டும் என்று ோவ கூறினார.

"ஆரம்�த்தில் மூன்று நில சுரங்�ங்�ள 
நிரமாணிக்�த் திட்டமிட்ட பவவ்ளயில் 
மறுப�ரிசீலவனக்குப பிறகு இரண்டு நில 
சுரங்�ங்�ள என நிரணயிக்�ப�ட்டது.

"ஒவ்வாரு சுரங்�ப�ாவதயும் சுமார 
300 முதல் 400மீ நீ்ளம் ்�ாண்்டது. 
இரண்டு சுரங்�ப�ாவத�ளுக்கும் இவ்டபய 
சுமார 600மீ இவ்ட்வளி உள்ளது,” என்று 
நிரு�ர�ளின் ப�ளவிக்கு ோவ இவவாறு 

�திலளித்தார.
“�்டநத �ாலங்�ளில், ்டத்பதா 

லிம் ஹாக் பேங் (இபப�ாது பினாங்கு 
்�ாரு்ளாதாரத் திட்டமி்டல் பிரிவு 
ப�ாக்குவரத்துத் தவலவர) மற்றும் 
நானும் Penang Outer Ring Road 
(PORR) திட்டத்திற்�ான முன்்மாழிவவ 
எதிரத்பதாம், ஏ்னனில், இநத விவரவுச 
ோவலவயப �யன்�டுத்துவதற்கு மக்�ள 
மீது ‘ப்டால்’ �ட்டணச சுவமவய 
ஏற்�டுத்தும், என்றார.

“இன்வறய �ாலக்�ட்டத்தில், பினாங்கு 
அரோங்�ம் இநத (இரண்்டாம் பிரிவு) 
திட்டத்தின் ோவலவயப �யன்�டுத்துபவார 
மீது எநத �ட்டணமும் விதிக்�ாமல் 
்ேயல்�டுத்த முடிகிறது. துன் ்டாக்்டர 
லிம் போங் இயூ விவரவுசோவல ஆயிர 
ஈத்தாவம இவணக்கும் �ட்டணமில்லா 
்நடுஞோவலயா� இது அவமகிறது.

"பினாங்கு அரோங்�ம் மாநிலத்தில் 
எழும் ப�ாக்குவரத்து பிரசேவன�வ்ளத் 
தீரக்� உறுதிபூண்டுள்ளது," என கூறினார.

�ண்டார �ாரு ஆயிர ஈத்தாம் - துன் ்டாக்்டர லிம் போங் இயூ விவரவு்சோவல வ��ாஸ் 
்டடு்ானத் திட்டத்வத ்ாநில முதலவ்்சேர ப்தகு ோவ் ல்ான் இபயாவ் (நடுவில்), 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ஜாய்ரில் கீர லஜாஹாரி, ேட்ட்ன்ை உறுப்பினர பஜாேப் எங் ்ற்றும் �ல 
அதி்ாரி்ள் ்லநது ல்ாண்டனர. 

பிவை – அண்வமயில், பிவற ேமூ� நிரவா� 
பமம்�ாடடு மன்றம்(MPKK) ஏற்�ாடடில்  
பிவற ம�ளிர பமம்�ாடடு ் ேயற்குழு(JPWK), 
பினாங்கு இவ்ளஞர ்ேயற்குழு இவண 
ஆதரவில் இல்லத்தரசி�ளுக்�ான ேமூ�ப 
�ாது�ாபபுத் திட்டத்தின் (SKSSR) கீழ் 
�திவு ்ேய்ய ஏற்�ாடு ்ேய்யப�ட்டது.   

�்டநத ஆண்டு (2022) டிேம்�ர மாதம் 
முதல் ேமூ�ப �ாது�ாபபு அவமபபு (Socso) 
கீழ் அறிமு�ப�டுத்தப�ட்ட இல்லத்தரசி�ள 
ேமூ�ப �ாது�ாபபுத் திட்டத்தில் 
(SKSSR) அதி�மான ம�ளிர �ங்ப�ற்� 
ஊக்குவிக்�ப�டுகின்றனர.

“இத்திட்டத்தின் மூலம், வீடடு 
பவவல�வ்ளச ்ேய்யும்ப�ாது ஏதாவது 
ஆ�த்வதச ேநதித்தால், ேம்�நதப�ட்டவர 
�ாது�ாக்�ப�டுவார�ள.

பிவற MPKK தவலவர � ேங்�ர, 
்ோக்போ அவமபபின் கீழ் இ்டம்்�றும் 
�ணியா்ளர ேமூ�ப �ாது�ாபபு ேட்டத்தின் 
வழி நன்வம�ள ் �ற இத்திட்டத்தில் �திவு 
்ேய்வது அவசியம் என எடுத்துவரத்தார.

 இநநி�ழ்சசியில் பிவற வட்டாரத்வதச 
பேரநத 25 ம�ளிர �லநது ்�ாண்டு 
இத்திட்டத்தில் �திவு ்ேய்தனர.

"இத்திட்டம் இல்லத்தரசி�ளுக்கு 

நிரநதர ஊனம், மருத்துவம் மற்றும் 
மறுவாழ்வு நலன்�ள, பநாய்வாய்ப�ட்ட 
விடுபபு ்�ாடுப�னவு, ்டயாலிசிஸ் உதவி, 
ஓய்வூதியம் மற்றும் இறபபு ஆகியவவக்குப 
�ாது�ாபபு வழங்குகிறது.

"55 வயதிற்குட�ட்ட அவனத்து 
இல்லத்தரசி�ள மற்றும் முழுபநர அல்லது 
�குதிபநர குடும்�த்வத நிரவகிப�வர�ள, 
திருமணமானவர�ள அல்லது தனிவமயில் 
இருப�வர�ள 12 மாத �ாலத்திற்கு 

ரிம120 �ங்�ளிபபு்டன் இத்திட்டத்தில் 
�ங்ப�ற்�த் தகுதியுவ்டயவர�ள," என்று 
மத்திய ்ே�ராங் பிவற ்ோக்போ 
அவமபபு அதி�ாரி பநார அஸ்மி்டார 
அபதுல் ஹாமிட வி்ளக்�மளித்தார.

“இநதத் திட்டத்தில் �திவு ்ேய்த 
இல்லத்தரசி�ள இறக்� பநரிட்டால், 
அவர�ளின் �ணவன்மார�ளுக்கு 55 வயது 
வவர மாதநபதாறும் ரிம300 ்தாவ�வயப 
்�றுவார�ள. �ணவன் இல்வல என்றால், 

இவ்ளய குழநவத 21 வயது ஆகும் வவர 
இநத உதவிவய ்�றும். அதுமடடுமின்றி  
ஈமசே்டங்கு ்ேலவு�ளுக்கு ரிம2,000 
அளிக்�ப�டும்” என்றார. பிவற 
வட்டாரத்தில் அதி�மான இல்லத்தரசி�ள 
இத்திட்டத்தில் இவணவதற்கு 
ஊக்�மளிக்கும் முன்பனாடித் திட்டமா� 
இநதப �திவு திட்டம்  இ்டம்்�றுகிறது 
என � ேங்�ர கூறினார.

மபலசிய தமிழர குரல் இயக்�த் 
தவலவரும் எம்.பி.எஸ்.பி  �வுன்சிலருமான 
ப்டவிட மாரஷல் இநதப �திவு திட்டத்வத 
ஏற்�ாடுச ்ேய்த பிவற MPKK 
குழுவினருக்குப �ாராடடுத் ்தரிவித்தார.

இநநி�ழ்சசியில் சிறபபு பிரமு�ரா�க் 
�லநது ்�ாண்்ட மத்திய ்ே�ராங் பிவற 
்ோக்போ அவமபபு அதி�ாரி�்ளான 
பநார அஸ்மி்டார அபதுல் ஹாமிட, மு�மட 
ரி�ானா அபதுல் ோமாட, மு�மட அக்மால் 
ேம்சுடின் ஆகிபயாருக்கு ப்டவிட மாரஷல் 
நிவனவுச சின்னம் எடுத்து வழங்கினார.

அடுத்து, சிறு ்தாழில் வியா�ாரி�ள 
்ோக்போ அவமபபின் கீழ் �திவு 
்ேய்ய வி்ளக்�க்கூட்டம் அல்லது �திவு 
திட்டம் ஏற்�ாடு ்ேய்ய இணக்�ம் 
்�ாண்டுள்ளதா� � ேங்�ர ்தரிவித்தார.

இல்ெத்தைசி்ள் ேமூ்ப பாது்ாபபுத் திட்டத்தில் பதிவு லேயய சைண்டும்

லோக்போ அதி்ாரி்ள் வழி்ாட்டலில் ல�ாது ்க்்ள்  SKSSR திட்டத்தின் கீழ �திவு லேய்து 
ல்ாண்டனர.
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ஜார்ச்டவுன் – மாநிலத்தில் ்ேயல்�டும் 
தினேரி குழநவத �ராமரிபபு வமயங்�ள 
மற்றும் மழவலயர �ளளி�ளின் 
நிரமாணிபபுக்கு ஊக்குவிப�தில், 
பினாங்கு மாநில அரசு ்தா்டரபுவ்டய 
உரிவமயா்ளருக்கு மூன்று முன்்னடுபபு�வ்ள  
அறிமு�ம் ்ேய்துள்ளது.

இநத முன்்னடுபபு குழநவத�ளுக்�ான 
முழுவமயான ஆரம்��ால �ராமரிபவ� உறுதி 
்ேய்வது மடடுமல்லாமல், பவவல ்ேய்யும் 
்�ற்பறார�ள தங்�ள குழநவத�வ்ளப 
�ாது�ாப�ான இ்டத்தில் விடடுச ்ேல்ல 
உதவுகிறது, என ேமூ� பமம்�ாடு & முஸ்லிம் 
அல்லாத விவ�ாரங்�ளுக்�ான ஆடசிக்குழு 

ைாநில அரசு 
குழுநமதை்களின் ்பராைரிப்பு, 
்கல்வி முன்மனற்றத்திறகு 

ைானியம்

உறுபபினர போங் எங் கூறினார. 
"இநத முயற்சி அதி�மான ்�ண்�ள 

தங்�ள குடும்�த்திற்�ா� பவவல ்ேய்ய 
அனுமதிக்கிறது. அபதாடு, பிளவ்ள�ள 
�ற்றிய �வவல இல்லாமல் �ணியி்டத்தில் 
முழு �வனத்து்டன் பவவல ்ேய்ய 
ஊக்குவிக்கிறது. 

"இநத முன்்னடுபபுத் திட்டங்�ள 
அவனத்துக் குழநவத�ளும் தரமான 
மற்றும் �ாது�ாப�ான ஆரம்�க் �ல்விவயப 
்�றுவதற்�ான ஒரு வாய்ப�ா� 
அவமகிறது," என்று ்�ாம்தாரில் 
நவ்ட்�ற்ற குழநவத�ள �ாப�� 
மானியம், பமம்�ாடடுத் திட்ட மானியம் 

மற்றும் குழநவத �ராமரிபபு மற்றும் �ல்வி 
உதவித் திட்ட நிதியுதவி வழங்கும் விழாவில் 
இவவாறு கூறினார.

இநநி�ழ்சசியில், பினாங்கு ேமூ�நலத் 
துவற(பஜெ.ப�.எம்) ஷாஹரின் நிோர 
அய்சுடின் மற்றும் பினாங்கு மாநில �ல்வித் 
துவறயிலிருநது (பஜெ.பி.என்.பி.பி) அனாஸ் 
ேலிமி �ோலியும் �லநது ்�ாண்்டனர.

பமலும் �ருத்து ்தரிவித்த போங் எங்,  
்தாழிலா்ளர ஈடு�ாடு குறித்து ‘�ாஷானா’ 
ஆராய்சசி நிறுவனம் பமற்்�ாண்்ட 
ஆய்வின் அடிப�வ்டயில், ்�ண்�ளின் 
ஈடு�ாடடின்வமக்கு குழநவத �ராமரிபபு 
்�ாறுபபு�ப்ள முதன்வம  �ாரணம் என்று 
�ண்்டறியப�ட்டது, என்றார. 

"மபலசியாவின் புளளியியல் துவறயின் 
�திவு�ளின் அடிப�வ்டயில், 2020 ஆம் 
ஆண்டின் நான்�ாம் �ாலாண்டில் 
மபலசியாவில் ்�ண் ்தாழிலா்ளர�ளின் 
எண்ணிக்வ� முநவதய ஆண்வ்ட (2021) 
வி்ட 6.18 மில்லியனில் இருநது 6.16 
மில்லியனா� குவறநதுள்ளது என்�வதயும் 
�ாடடுகிறது.

"மாநிலத்தில் மழவலயர �ளளி�ள 
மற்றும் குழநவத �ராமரிபபு வமயங்�வ்ள 
பமம்�டுத்துவதற்கு ஊக்குவிபபு�வ்ள 
வழங்குவது உட�்ட மாநில அரசு 
எபப�ாதும் வழி�ாடடியா�த் தி�ழ்கிறது," 
என்று அவர கூறினார.

போங் எங்கின் கூற்றுப�டி, புதிய 
மழவலயர �ளளி மற்றும் குழநவத �ராமரிபபு 
வமயங்�வ்ள நிரமாணிப�து மடடுமின்றி 
மாநில அரசு அநத �ாப�� வமயத்தின் 
நிரவா�த் திறன் மற்றும் குழநவத �ருவ 
�ல்வியின் அம்ேங்�ளுக்கும் முன்னுரிவம 
அளிக்� விரும்புகிறது.

"அது தவிர, நாங்�ள ்தா்டரநது 
�ராமரிபபு மற்றும்  �ல்விக்�ான  நிதியுதவி 
மற்றும் மானியங்�வ்ள வழங்குகிபறாம். 
இது ரிம846,200 முதலீடவ்ட உள்ள்டக்கிய 
மூன்றாவது ஆண்்டாகும், இது 124 
மழவலயர �ளளி, குழநவத �ராமரிபபு 

வமயங்�ள மற்றும் �ாலர�ளளி உட�டுத்திய 
592 குழநவத�ளுக்குப �யனளிக்கிறது. 

இநத முன்்னடுபபுத் திட்டமானது,  
மாநில அரசின் பதசிய ரீதியில் பிரமிக்கும்  
குடும்�த்வத வமயமா�க் ்�ாண்்ட �சுவம 
மற்றும் விபவ� மாநிலத்வத உருவாக்குதல் 
எனும் பினாங்கு 2030 இலக்குக்கு ஏற்� 
அவனத்துக் குழநவத�ளும் தரமான 
ஆரம்�க் �ல்விவயப ்�றுவதற்�ான 
வாய்பபு�ள ்�ாடுக்�ப�டும். 

இநநி�ழ்சசியில், போங் எங் புதிய 
மழவலயர �ளளி மற்றும் குழநவத 
�ராமரிபபு வமய ஸ்தா�ன மானியத்வத ஏழு 
்தாழில்முவனபவாருக்கு ரிம219,000 நிதி 
ஒதுக்கீடடில் வழங்கினார, இத்திட்டத்திற்கு 
மாநில அரசு ஓர ஆண்டுக்கு ரிம300,000 
ஒதுக்கீடு வழங்குகிறது

பமலும், மழவலயர �ளளி மற்றும் 
குழநவத �ராமரிபபு வமயங்�வ்ள 
பமம்�டுத்துவதற்�ா� விண்ணபபித்த 11 
்தாழில்முவனபவாருக்கும் ரிம166,000 
நிதி ஒதுக்கீடடில் ்வற்றி�ரமா� 
மானியங்�ள ்�ற்றுக் ்�ாண்்டனர. 
இநதப பிரிவின் கீழ், மாநில அரசு 
ஒவ்வாரு விண்ணப�த்திற்கும் ரிம20,000 
மதிபபிலான மானியம் வழங்குகிறது. 
இநத முன்்னடுபவ�ச ்ேயல்�டுத்த ஓர 
ஆண்டுக்கு ரிம300,000 நிதி ஒதுக்கீடு 
வழங்குகிறது.

இதற்கிவ்டயில், குழநவத �ராமரிபபு 
மற்றும் �ல்வி உதவித் திட்டத்திற்�ா�, 
26 மழவலயர �ளளியிலிருநது ்மாத்தம் 
68 குழநவத�ள வரு்டத்திற்கு ரிம600 
அல்லது மாதத்திற்கு ரிம50 என 80 
�ாலர�ளளியிலிருநது 524 குழநவத�ள 
உட�்ட அவனவரும் ்�றுகிறார�ள. 
இத்திட்டத்தின் மூலம் பினாங்கில் 
�திவு்ேய்யப�ட்ட குழநவத �ராமரிபபு 
மற்றும் �ல்வி வமயங்�ளில் �யிலும் மாத 
வருமானம் ரிம4,894-க்கும் குவறவா�ப 
்�றும் குடும்�ங்�ளின் குழநவத�ளுக்குக் 
�ட்டண மானிய உதவிவய வழங்குகிறது.

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர போங் எங், குழநவத்ள் ்ாப்�் ்ானியம், ப்ம்�ாடடுத் திட்ட 
்ானியம் ்ற்றும் குழநவத �ரா்ரிப்பு ்ற்றும் ்ல்வி உதவித் திட்ட நிதியுதவி ல�ற்றுக் ல்ாண்ட 
ல�றுநர்ளு்டன் குழுப்�்டம் எடுத்துக் ல்ாண்டார.

ஜார்ச்டவுன் - சீக்கிய ேமூ�ம், 
எண்ணிக்வ�யில் சிறியதா� இருநதாலும், 
மாநிலம் மற்றும் நாடடின் வ்ளரசசிக்குப 
்�ரும் �ங்�ாற்றி வருகின்றனர. 

இசேமூ�ம் எப்�ாழுதும் தனித்து நின்று  
அதன் பிரதி�லிபவ�க் �ாண்பிக்கிறது என்று 
மாநில முதலவமசேர பமதகு ோவ ்�ான் 
இபயாவ ்தரிவித்தார.

சீக்கிய ேமூ�ம் அதன் தாரா்ள உதவும் 
மனப�ான்வம மற்றும் ேமூ� �ால் ்�ாண்்ட 
அக்�வற உணரவவயும் உரிய பநரத்தில் 
்வளிப�டுத்துவர. 

“�்டநத ஆண்டு சிலாங்கூர மற்றும் ��ாங் 
மாநிலங்�ளில் ஏற்�ட்ட ் வள்ளத்தின் ப�ாது 
�ாதிக்�ப�ட்டவர�ளுக்�ா� சீக்கியர�ள 
உணவு வங்கி�ள ்தா்டங்�ப�ட்டபதாடு, 
குருத்வாரா ேவமயலவறயில் 
ஆயிரக்�ணக்�ான வேவ உணவு�வ்ளத் 
தயாரித்தது வழங்கியது  எனக்கு இன்னும் 
நிவனவிருக்கிறது.

"இது மாநிலத்தின் பினாங்கு2030 
இலக்கின் அடிப�வ்டயில், �ாதிக்�ப�டும்,  
இலக்கு ேமூ�ங்�வ்ள பமம்�டுத்துவவதயும் 
ேமத்துவமின்வமவயக் குவறப�வதயும் 
பநாக்�மா�க் ்�ாண்டுள்ளது. 

"ஒரு ்�ாறுபபுள்ள அரோங்�மா�, 
பினாங்கு  அரோங்�ம் ேநபத�த்திற்கு 
இ்டமின்றி இம்மாநிலத்தின் 

முன்பனற்றத்திற்�ா�வும், மக்�ளின் மகிழ்சசி 
மற்றும் நல்வாழ்வுக்�ா�வும் உறுதுவணயா� 
நிற்கும்," என்று வவோக்கி திறநத இல்ல 
உ�ேரிபபில் �லநது ் �ாண்்ட முதலவமசேர 
ோவ தமது உவரயில் இவவாறு கூறினார. 

இநநி�ழ்சசி,  பினாங்கு ஆளுநர துன் 
துன் அஹமத் ஃபுஸி அபதுல் ரோக்  மற்றும் 
அவரது துவணவியார பதா புவான் �த்தீஜொ 
மு�மது பநார ஆகிபயார வருவ�யினால் 
பமலும் ்மருகூடடியது.

உளளூர மத வழி�ாடடு இல்லங்�ளின் 
ஈடு�ாடு, �ங்கு மற்றும் �ங்�ளிபபு�ள 

சீககிய ேமூ்த்தின் ்திபபுமிக் பங்்ளிபபுககுப பாைாடடு  - ோவ்
ரிம500,000 மானியமும் உள்ள்டங்கும்.  
மாநில அரோங்�ம் 2009ஆம் ஆண்டு முதல் 
�ஞோபி �ளளி�ளுக்கு ரிம1.074 மில்லியன் 
நிதியுதவி அளித்துள்ளது.

"இம்மாதிரியான முன்்னடுபபு�ள வழி, 
மாநிலத்தில் உள்ள நமது �ல்லின மக்�ளின் 
�லாசோரம் மற்றும்  மத நம்பிக்வ��ள 
�ராமரிக்�வும் ேமூ�த்தின் நலனுக்�ா�வும்  
வழி�ாடடு இல்லங்�ளின் ்ேயல்�ாடு�ள 
மற்றும் உன்னத முயற்சி�ளுக்கு பமலும் 
உதவவும் ஆதரவளிக்�வும் மாநில அரோங்�ம் 
உறுதி பூண்டுள்ளது," என்றார.   

"2008 ஆம் ஆண்டு முதல் �ல்பவறு 
i-Sejahtera ேமூ�நலத் திட்டங்�ள 
்ேயல்�டுத்தப�டடுள்ளன. பமலும், இநத 
ஆண்டுக்�ான ரிம53 மில்லியன் நிதி 
ஒதுக்கீடடில் இத்திட்டங்�ள ் தா்டரப�டும்," 
என்று அவர கூறினார.

இநதக் ்�ாண்்டாட்டத்தில் �லநது 
்�ாண்்ட மாநில ஊராடசி, வீடடுவேதி, 
ந�ரபபுற மற்றும் புறந�ர திட்டமி்டல்  
ஆடசிக்குழு உறுபபினர ஜெக்டிப சிங் டிபயா, 
சீக்கியர நாள�ாடடியில் வவோக்கி மி� 
முக்கியமான மத ்�ாண்்டாட்டங்�ளில் 
ஒன்றாகும்.

"இது பினாங்கு மாநிலத்தின் �லாசோர 
�ன்மு�த்தன்வமக்கு ஒரு சிறநத ோன்றா� 
அவமகிறது," என்று அவர கூறினார.

எபப�ாதும் ேமூ�த்தின் முன்பனற்றத்திற்கு 
�ல்பவறு முயற்சி�ள மற்றும் 
முன்்னடுபபு�வ்ளச ்ேயல்�டுத்துவது  
�ாராட்டக்குரியது என்று ோவ கூறினார.

“எனபவ, �ாராடடு மற்றும் ஆதரவின் 
அம்ேமா�, முஸ்லீம் அல்லாத வழி�ாடடு 
தலங்�ள தங்�ள வ்ளா�த்வத �ராமரிக்� 
உதவுவதற்�ா� மாநில அரோங்�ம் ரிபி 
நிதியத்தின் கீழ்  2016 முதல் ்மாத்தம் 
ரிம10.52 மில்லியவன வழங்கியுள்ளது.

“இதில் பினாங்கில் உள்ள சீக்கிய 
குருத்வாராக்�ளுக்கு வழங்�ப�ட்ட  

வவோக்கி திைநத இல்ல உ�ேரிப்பு விழாவவ ஆடசிக்குழு உறுப்பினர்ளான பீ புன் ப�ா, இபயா 
சூன் ஹின், ்ாநில முதலவ்்சேர ப்தகு ோவ் ல்ான் இபயாவ், அவரது துவைவியார தான் 
லீன் கீ, பினாங்கு ஆளுநர துன் அஹ்்த் ஃபுஸி அப்துல் ரோக் ்ற்றும் அவரது துவைவியார பதா 
புவான் ்த்தீஜா மு்்து பநார,  ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ஜக்டிப் சிங் டிபயா (இ்டமிருநது வலம்) 
அதி்ாரப்பூரவ்ா்த் லதா்டக்கி வவத்தனர.
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பினாங்கு ்ாநில இரண்டாம் துவை முதலவ்்சேர ப�ராசிரியர முவனவர 
இரா்ோமி, �ா்ான் ்டாலாம் ேட்ட்ன்ை உறுப்பினர ேத்தீஸ் முனியாணடி ்ற்றும் 
முக்கிய பிரதிநிதி்ள் �ட்டரலவாரத் � ்ஹா ்ாரியம்்ன் ஆலய திருவிழா 
ல்ாண்டாட்டத்திற்கு சிைப்பு வருவ் ப்ற்ல்ாண்டனர.

லே�ராங் பிவையில் IBS லதாழில்நுட� லதாழிற்ோவலவய ஆடசிக்குழு உறுப்பினர 
ஜக்டிப் சிங் டிபயா ்ற்றும் எம்.பி.எஸ்.பி ப்யர அோர அர்ஷத் ஆகிபயார திைநது 
வவத்தனர.  

லே�ராங் லஜயா போனி ல�ாழுதுப�ாக்கு விவளயாடடு வளா்த்தில் நவ்டல�ற்ை 
்ாநில அளவிலான குடும்� தின ல்ாண்டாட்டத்தின் ப�ாது சு்ார 240 குடும்�ங்்ள் 
�ல்பவறு குடும்�ம் �ாங்்ான ந்டவடிக்வ்்ளில் �ங்ப்ற்று ்கிழநதனர.

இவளஞர & விவளயாடடு அவ்்சேர ஹன்னா இபயா, ்ாநில ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர சூன் லிப் சீ, �த்து உ�ான் ேட்ட்ன்ை உறுப்பினர கு்பரேன்    
ஆகிபயார பினாங்கு விவளயாடடு ்ன்ைத்திற்கு வருவ்யளித்தனர. 

 ்பலசிய இநதுதர் ்ா்ன்ைம் பினாங்கு ்ாந்ர ்ழ்த்து்டன் இவைநது அோட 
தமிழப்�ள்ளி ்ாைவர்ளுக்கு 2023/2024 தவவைக்்ான �யிற்சி புத்த்ங்்வள 
துவை ்ல்வியவ்்சேர லிம் உய் இங் முன்னிவலயில் வழங்கினர.

ல்டக் ப்டாம் பினாங்கு ஏற்�ாடடில் ந்டத்தப்�டும் 'Innospark Penang' திட்டத்தில் 750 
்ாைவர்ள் ்லநது ல்ாணடு நன்வ்ப் ல�றுகின்ைனர.
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

NAMA ADUN No Tel/ No Faks
N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

PENANG CARE SOCIETY (Hotline)
(T) 04 - 291 0123 
     04 - 642 7777 

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
Aida Yusof Rawa
aidarawa54@yahoo.com

(T) 019 - 338 2668

N.04 PERMATANG BERANGAN
Mohd. Taupek Abd. Rahman
hajifek@gmail.com

(T) 019 - 415 3850    

N.05 SUNGAI DUA
Muhammad Fitri Termizi
fitritermizi@amanah.org.my

(T) 011 - 3112 7702

Nama ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Ahmad Zakiyuddin Abdul 
Rahman

(T) 04 - 575 6526
(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 305 4962

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F)   04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T)

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikuskadun@gmail.com

(T) 04 - 228 5298
    016 - 691 2548
    016 - 415 2548

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Datuk Seri Saifuddin Nasution Ismail (T) 04 - 293 7545

(F) 04 - 293 7546

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks
N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)
N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman

(T)   
(P)   

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah

N.02 BERTAM (T)

N.10 SEBERANG JAYA

N.21 SUNGAI ACHEH
(T)

N.40 TELUK BAHANG
(T)
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Lim Zheng Han Seberang Perai
Utara

011 - 1244 7167

4. K. Nirmala Seberang Perai 
Tengah 

017 - 572 0272

5. K. Viknesh Prabu Seberang Perai
Selatan

012 - 693 4786

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Ahmad Rizal Abd. 
Hamid

019 - 464 6696

Ahmad Tarmizi Jusoh 012 - 487 7575

Anuar Yusoff 016 - 461 6390
04 -507 5390

Chee Yeeh Keen 019 - 455 7731

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397
04 - 399 6689

Delakan a/l Ratha 
Krisnak

012 - 584 4437

Fahmi Zainol 018 - 232 2502

Galaimani a/l 
Subramnian

012 - 534 1384

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jeffery Koay Kai Chin 013 - 521 2868

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Noor Azuawati Ahmad 018 - 965 4559

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Mohammad

019 - 477 3784

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Boon Sheng 016 - 447 8320

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Choo Eng 019 - 448 4344
04 - 323 2679

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Tharani a/p Kesavan 017 - 450 2431

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Dato’ Haji Kamarudin Abdullah 019 - 411 5665

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Goh Huey Ee 016 - 723 8373

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Lee Chee How 012 - 470 3389

Lee Wei Seang 012 - 452 8305

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Nurhafiza Huda Idris 017 - 450 5751

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rodziah Abul Khassim 019 - 319 4840

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121
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IN celebration of its 69th an-
niversary, the Che Hoon Khor 
Moral Uplifting Society Penang 
recently distributed red pack-
ets to 2,500 senior citizens, 
people with disabilities and or-
phanages.

Since it was set up in 1954, 
the society has inculcated the 
meaning and essence of moral 
education to the community.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said he was glad to attend 
the remarkable event again af-
ter a three-year hiatus due to 
the Covid-19 pandemic.

“Che Hoon Khor Moral Up-

lifting Society Penang should 
be commended for their noble 
efforts, especially today for 
giving out red packets to a to-
tal of 11 charitable homes in 
the state.

“This is truly commendable 
because I have attended sev-
eral fundraising programmes 
organised by other non-govern-
mental organisations (NGOs).

“Many of them have been 
impacted by the pandemic,” 
he said during the event at 
Che Hoon Khor Moral Uplifting 
Society in Macalister Road.

The 11 organisations were 

SK Pendidikan Khas Perse-
kutuan, SM Pendidikan Khas 
Persekutuan, Persekutuan 
Kebajikan Anak-anak Yatim Le-
laki Islam Pulau Pinang, Perse-
kutuan Kebajikan Anak-anak 
Yatim Perempuan Islam Pulau 
Pinang, Persatuan Kebajikan 
Kanak-kanak Terencat Akal Pu-
lau Pinang, St. Nicholas Home 
Penang, Pusat Kanak-Kanak 
Istimewa Pulau Pinang, The 
Ramakrishna Ashrama, Eden 
Handicap Service Centre Bhd, 
Penang Cheshire Home and 
The Spastic Children’s Asso-
ciation of Penang.

Act of kindness for elderly, orphans, people with disabilities Mega health carnival attracts 4,000 people
SOME 4,000 Penangites took 
part in health checks at the 
two-day mega health screen-
ing carnival at Butterworth 
Arena from May 6 to May 7.

One Hope Charity & Welfare, 
the organisers, spent RM1.5 
million to hold the event free 
of charge for the community.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who was the guest of hon-
our, praised One Hope Charity 
& Welfare for their effort to 
initiate the large-scale health 
screening carnival.

“The money spent on the 
carnival was contributed by 
some kind donors and sup-
porters of One Hope Charity & 
Welfare.

“There are plenty of health 
screenings here with more 
than 25 tests available at the 
various booths. All these tests 
are conducted by health practi-
tioners as well as doctors with-
out any charges imposed.

“In Penang, we are extreme-
ly grateful to One Hope Charity 
& Welfare for their presence 
and contributions to the soci-

ety,” he said in his speech be-
fore launching the health carni-
val at Butterworth Arena.

Chow said he noted that 
One Hope Charity & Welfare 
needs about RM20 million an-
nually to facilitate various pro-
grammes and assistance to 
chronic patients.

He also expressed his grati-
tude to One Hope Charity & 
Welfare for consistently play-
ing their role in implementing 
corporate social responsibility 
(CSR) to the society.

One Hope Charity & Welfare 
chairman Datuk Chua Sui Hau 
said they took three months to 
prepare for the carnival.

“This is the largest health 
screening as we want to en-
sure the community can ben-
efit from it.

“They can take part in 
health checks without any ex-
travagant fees,” he said.

After the opening ceremony, 
Chow and other dignitaries, 
visited the booths. Chow also 
shared some light moments 
with some of the visitors.

Pix by Alissala Thian

THE Penang government 
appreciates all the non-
governmental organisa-

tions (NGOs) in the state for 
their enormous contributions 
to the well-being of the com-
munity, says Chief Minister 
Chow Kon Yeow.

“As the Chief Minister of 
Penang, I am grateful that 
we have many NGOs that are 
working hard to meet the vari-
ous needs of different groups 
in the community.

“The role of the state gov-
ernment and government 
agencies is to facilitate and 
work together with NGOs in 
reaching out to the targeted 
groups so that they can be 
part of our society.

“I would like to salute all the 
NGOs that have been working 
throughout these years,” Chow 

said when he attended the Gift 
of Love Charity Food Fair or-
ganised by the Service Civil In-
ternational (SCI) Penang Chap-
ter at the Special Children's 

Centre Penang in Jalan Grove 
on May 7.

The funds raised via the 

event will be given to a total of 
11 organisations in Penang.

They are: The Cerebral 

Palsy (Spastic) Children’s As-
sociation of Penang, Penang 
Cheshire Home, School for 
Mentally Retarded Children 
(Jalan Dato Keramat), Special 
Children's Centre Penang, So-
ciety of the Disabled Persons 
Penang, Persatuan Orang Ca-
cat Anggota Malaysia, St. Nich-
olas Home,Sekolah Pekak dan 
Bisu (Lebuh Bertam), Shan 
Children's Home (Taman In-
derawasih), Pertubuhan Keba-
jikan Orang Buta Pulau Pinang 
and Little Sisters of The Poor.

At the event, Chow also an-
nounced that the state govern-
ment would contribute a total 
of RM24,000 to all the 11 or-

ganisations.
It is learnt that each or-

ganisation would be receiving 
RM2,000 while the Special 
Children's Centre Penang, 
which is among the recipients, 
would be receiving an addi-
tional RM2,000 for hosting the 
fundraising event.

According to Chow earlier, 
the state government had also 
contributed RM5,000 to the 
SCI Penang Chapter to organ-
ise the charity event.

Also present were Chow’s 
wife Tan Lean Kee, Air Itam 
assemblyman Joseph Ng, and 
SCI Penang Chapter president 
Athimulam Arjunan.

State govt 
appreciates 
NGOs’ contributions

The senior 
citizens having 
a light moment 
with Chow during 
the event.

The public throngs the charity food fair.
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THE Pusat Perkhidmatan Wani-
ta (PPW), which was formed 
to assist domestic and sexual 
violence victims on the Penang 
mainland, has made a remark-
able impact.

State Social Development 
and Non-Islamic Religious Af-
fairs Committee chairman 
Chong Eng said people in Se-
berang Perai, particularly the 
victims of abuse, have benefit-
ted from PPW.

“Over the past 14 years, they 
have provided free counselling 
and emotional support for over 
7,800 women and children.

“Besides counselling face-
to-face and via telephone and 
online, PPW has raised aware-

ness of domestic violence 
through programmes and talks 
at schools.

“Many victims, including 
men, have also stepped for-
ward to seek support from 
PPW,” she said at a press con-
ference in Seberang Jaya on 
May 12.

PPW is a smart partnership 
project between the state and 
Women Centre for Change 
(WCC).

It is actively working with the 
Penang government through 
the Penang Women’s Develop-
ment Corporation (PWDC).

Chong Eng said so far about 
245 people have been trained 
to assist the community.

“I hope more can come for-
ward to help the community if 
the need arises. It is important 
for the community to stand to-
gether and assist the authori-
ties,” she said.

“I hope the federal govern-
ment can allocate more re-
sources to support counselling 
services and shelter to help 
victims of violence,” she said.

PPW manager and also reg-
istered counsellor Ooi Say Tee 
said she had come across a 
few violent cases involving mi-

nors as well.
“We strive our best to help 

the victims and provide emo-
tional support throughout their 
ordeal."

“It’s not easy to overcome 
all the challenges alone. We 
are there to support the vic-
tims,” she said.

Story by Tanushalini 
Moroter
Pix by Muhamad Amir Irsyad 
Omar

IT will be a much-awaited 
homecoming when 41 prehis-
toric skeletons, which were 

discovered from three shell mid-
dens in Guar Kepah more than 
a century ago, are brought back 
to Penang next year.

This will happen  upon the 
completion of the Guar Kepah 
Archaeological Gallery in Ke-
pala Batas in January.

These skeletons were 
brought to the Netherlands be-
tween 1936 and 1960, and are 
currently placed at the Collec-
tion Centre Netherlands (CCNL) 
in Amersfoort, Netherlands.

 Previously, they were kept 
at Naturalis Biodiversity Centre 
(NBC), Leiden.

These 41 skeletons are be-

lieved to be the descendants of 
the Penang woman whose skel-
eton  was discovered in April 
2017 at Guar Kepah.

Based on research it was 
found that the Penang woman 
would have lived during the 
Neolithic era.

It is learnt that Guar Kepah 
is the first archaeological site 
recorded in Malaysia, and it 
is estimated to be between 
5,000 and 6,000 years old.

Archaelogist Prof Datuk 
Dr Mokhtar Saidin said Guar 
Kepah is the only proof of the 
Neolithic shell midden site in 
Malaysia which is significant.

“It is a symbol of diverse cul-
tures and the country’s prehis-
toric adaptation. It serves as 
the burial ground for them.

“There are many other Neo-
lithic sites in Malaysia, such as 
Gua Harimau in Lenggong, Per-
ak, Gua Niah in Sarawak and 

Bukit Tengorak in Sabah.
“However, as for the Neolith-

ic site of the shell midden type, 
there is only one in the country, 
which is in Guar Kepah, Kepala 
Batas in Penang,” Mokhtar 
said during an archaeology dis-
cussion session with the media 
on April 13 at Malaysia Tourism 
Centre (Matic).

Mokthar said in 2021, the 
Netherlands government had 
sent out information all over 
the world stating that it wants 
to return the artifacts to the 
original country.

In March, Mokthar joined the 
special delegation from Pen-
ang, led by Deputy Chief Minis-
ter II Prof Dr P. Ramasamy, to 
visit the Netherlands to check 
on the 41 skeletons as well 
as to discuss matters about 
the repatriation process of the 
skeletons.

Also joining the special del-

egation were Penang Tourism 
and Creative Economy Com-
mittee chairman Yeoh Soon 
Hin, Chief Minister Incorporat-
ed (CMI) deputy general man-
ager Datin Bharathi Suppiah 
and state Communications 
Division director and Chief 
Minister’s press secretary 
Yap Lee Ying.

Malaysian Ambassador to 
the Netherlands Datuk Nadzi-
rah Osman was also present 
during the delegates’ visit to 

the museum in the Nether-
lands.

“The 41 skeletons are kept 
in four boxes, and they are in 
good condition.

“These skeletons comprise 
parts such as skulls, teeth and 
bones of individuals of differ-
ent age groups such as adults, 
teenagers, and kids.

“The Netherlands govern-
ment has agreed to keep the 
artifacts until our gallery is 
completed,” he added.

PPW helps every abuse victim

Chong Eng with Ooi (centre) and a PPW staff member 
emphasising the importance of assisting every abuse victim. 
 

Pre-historic skeletons 
coming home

Mokhtar sharing some 
information about the Penang 
woman skeleton.
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PARENTS’ sacrifices, selfless 
love and care for their children 
must always be cherished and 
never forgotten.

Tan Lean Kee, wife of Chief 
Minister Chow Kon Yeow, said 
the culture of appreciation 
and filial devotion to the el-
derly is precious.

“In today’s fast-paced and 
busy society, we must contin-
ue to uphold the values of the 
family and community.

“Today’s meaningful and 
heart-warming programme 
provides children with oppor-
tunities to fulfil their filial du-
ties and to show gratitude and 
honour to their parents,” she 
said when she attended the 

Parent’s Day celebration or-
ganised by The Learning King-
dom Education at Caring Soci-
ety Complex in Jalan Utama.

Tan, who is also the Pertu-
buhan Wanita Mutiara presi-
dent, said the bonding and 
love between parents and 
children must be maintained.

“We must always inculcate 
the spirit of true love for par-
ents and value their effort in 
bringing up their children,” 
she said.

Penang Rose Charities As-
sociation president Datuk 
Lawrence Cheah emphasised 

the utmost importance of par-
ents’ role.

“Parent’s Day is a day to 
dedicate and celebrate the 
role of parents in society. It 

has a significant impact on 
our development.

“They are the unsung he-
roes in our daily lives,” he 
said.

The event provided parents 
and their children with an op-
portunity to enjoy quality time 
together and engage in vari-
ous bonding activities.

GEORGE Town Festival 2023 re-
turns for the 14th time this year 
from July 15 to 30, and it is set 
to take place at over 20 loca-
tions across George Town and 
wider Penang.

It is learnt that this year’s 
festival promises a spectacular 
celebration of art, culture and 
heritage for all to experience.

GTF director Jack Wong told 
a press conference on May 17 
that this year’s 16-day festival 
will present a myriad of outstand-
ing artistic works by Malaysian 
and international artists, featur-
ing productions across varied art 
forms ranging from traditional, 
contemporary, experimental and 
multidisciplinary.

“All these will make this 
year’s festival the most excit-
ing in recent years, bringing 
tangible and intangible heritage 
through continued global artistic 
partnership and exchange.

“We will have over 50 pro-
grammes with free access to 
70% of the shows and events.

“The programme line-up in-
cludes several premiering and 
debut productions, indigenous-
ethnic cultural performances, 
digital installations, books and 
game launches, community-
based events and a series of 
arts masterclass, workshops 
and forums.

“To further stimulate glob-
al artistic partnerships, GTF 
2023 will facilitate perfor-
mances and events by artists 
from East and West Malaysia 
and creative exchange with Tai-
wan and Australia," he said.

Tan (fourth from left), Cheah (third from left) and other guests at the Parents' Day celebration.

Many exciting 
events in store at 
this year’s George 
Town Festival

New mayor aims to 
empower communities

Appreciate parents' sacrifices, children told 

Story by Christopher Tan
Pix by Siew Chia En

EMPOWERMENT and 
sustainability. Those are 
the two key drivers of new-

ly-appointed mayor Datuk A. Ra-
jendran (pic) after he took office 
recently at the helm of the Pen-
ang Island City Council (MBPP).

“Empowerment is a very 
important approach as it pro-
motes civic participation and 
enables individuals to repre-
sent themselves responsibly.

“I encourage my team in the 
local council – from councillors, 
heads of departments, and 
staff – to embrace empower-
ment by sharing ideas and so-
lutions to make our city strong 
and sustainable.

“It is also crucial to ensure 
that this empowerment is felt 
among the people. I believe 
that it is important for the pub-
lic to move together with us in 
the same direction.

“Mutual understanding is 
needed where the local council 
listens to the rakyat, and the 
people understand why MBPP 
makes certain decisions.

“Ultimately, we want the 
same goal, which is to ensure 
that not only us but our future 
generation can also benefit 
from Penang’s progress. And 
to have that, we need the co-
operation of everyone,” he told 
Buletin Mutiara at his office in 
Komtar on May 17.

Rajendran said sustainability 

is another important aspect to 
ensure long-term preservation.

“This is why one of our main 
focuses is climate resilience. 
We need to be mindful of the 
things we do.

“The impacts of climate 
change have already affected 
the people and the ecosystem.

“We need to take measures 
to mitigate those impacts from 
getting worse. And that re-
quires the cooperation of every-
one. Are we (the people) doing 
enough to reduce carbon emis-
sions?

“Are we doing our part by 
minimising our waste to the 
landfill through recycling and 
composting?

“All these efforts can help us 
in the long run,” he said.

Rajendran said MBPP is also 
playing its role as one of the ex-
ecuting entities for the Penang 
Nature-Based Climate Adapta-
tion Programme (PNBCap).

PNBCap is a multilateral ini-
tiative to enhance urban resil-
ience and reduce human and 
ecosystem vulnerability to cli-
mate change impacts and ex-
treme weather events through 
the implementation of nature-
based solutions. 

And it also seeks 
to improve social re-

silience and build institutional 
capacity.

Under the Adaptation Fund 
(established under the Kyoto 
Protocol of the UN Frame-
work Convention on Climate 
Change), a grant of US$10 mil-
lion was approved for the PN-
BCap on Feb 23, 2022.

On Jan 31, Chief Minister 
Chow Kon Yeow witnessed the 
signing of an agreement of co-
operation between UN-Habitat 
and Think City for the PNBCap 
in Putrajaya.

Commenting about his vi-
sion, Rajendran said 
Penang island is a 
unique city.

“Yes, there are 
many successful 
urban develop-
ment models for 
us to adopt. But 
we cannot fully 
adopt or 
a p p l y 
them.

“The island is unique. It is 
surrounded by the sea, rich in 
heritage, houses a 130-million-
year-old rainforest, and has lim-
ited land.

“We need to be our own ‘ar-
tisan’ when it comes to doing 
what is best for our city, accord-
ing to the people’s needs and 
its sustainability,” he said.

Rajendran also mentioned 
the challenges faced by the lo-
cal council.

“As the city grows, the peo-
ple’s expectation grows too. It 
is challenging when we must 
meet the expectation of the 

rakyat with limited resources.
“MBPP has been spend-

ing prudently to stretch our 
resources so that they can 
benefit more people".
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导：冯芷芸
摄影：Darwina Mohd. Daud

继去年9月份大山脚日新校友会与
槟州首长机构签署“日新校友会

大山脚数码图书馆”合作了解备忘录
后，日前正式在该会进行动土礼，迈入
新的里程碑。

槟州首席部长曹观友说，很高兴地
日新校友会支持州政府所倡议的培育人
材及精明州的目标，直接与州政府联系
饼与首长机构合作，在威省大山脚设立
首个数码图书馆。

“ 这 是 州 政 府 与 非 政 府 组 织
（NGO）之间成功合作的一个典范，
使槟城人民受益，特别是大山脚的居
民。”

他说，这是继槟城大英义学校的第
一和第二数码图书馆、峇都茅、威省北
海以及州回教堂里的数码图书馆后，持
续性的项目。

“ 相 信 完 后 将 有 助 于 加 强 州 政

府在推动科学、技术、工程和数学
（STEM）教育，推动槟城2030愿景并
达致精明州的愿景。

另外，他也强调，我国是最先推动
数码经济的国家，包括拥有多媒体超级
走廊等计划，与此同时，其他国家也将
紧随脚步赶上，因此必须透过数码设施
继续推动数码经济和教育的发展。

“主席来自大山脚的槟州88慈善工
商菁英会(88 Captains)也将选择88所学
校，设立迷你图书馆，相信这也可进一
步推动数码经济的发展。”

他强调，槟州政府将会持续大力推
动数码科技的发展，因为在2030年，全
球半导体市场的营收估计大约为1兆美
元，槟城更是拥有巨大的潜能。

“为此，我们必须培育和拥有更多
的人材，才能数码经济上分一杯羹。”

他补充，在签署备忘录时政府已经
宣布拨款30万令吉作为支持，待工程批
准和开始后将会视情况决定拨款额数。

黄和森冀准证尽快获批
大山脚日新校友会会长拿督威拉黄

和森说，数码图书馆工程需耗资250万
令吉，目前已筹获180万令吉。

“日新校友会大山脚数码图书馆建
设工程，如今可说是‘万事俱备，只欠
东风’，还在等待准证获得批准。”

他说，希望州政府可给予协助，让
图测和准证申请程序可尽快完成，好让
工程能尽早开始和完成。

“该数码图书馆是我们日新校友会
的心血，也是该会为服务大山脚社区所
踏出的第一步，希望能尽早完成。”

沈志强拨10万令吉充建设基金
财政部副部长沈志强说，根据2022

年的数据显示数码经济占我国国内生产
总值的22.6%，马来西亚创业公司大蓝
图下，目标是2025年达到5000家数码和
高科技的公司，以及最少5间独角兽企
业。

“在2023年预算案里，共拨出46亿令

吉的拨款，以加强我国的数码经济，大
山脚当然也必须参与其中，希望大山脚
日新校友会及数码图书馆，可成为迈向
数码经济重点的第一步。”

他说，3年前校友会向他提出该计划
时，他已拨出50万令吉作为支持与鼓
励，如今终于来到了动土仪式，他也宣
布拨款10万令吉作为建设基金。

“我相信工程的图测和准证的申
请将会顺利的获得，并且很快就想动
工。”

林冠英感谢日友会坚持不懈
峇眼区国会议员林冠英说，建设数

码图书馆并不多是一件容易的事情，而
如今迈入5G时代，希望该图书馆也能
在软体设施方面跟上脚步。

“建设数码图书馆需要多方的配合
与努力，感谢日新校友会坚持不懈的精
神，与政府一同完成这项任务。”

会上，槟州妇女与社会发展委员会
主席章瑛及也受邀致词。

大山脚首座数码图书馆动土
首长: 州政府与NGO合作典范

日新校友会大山脚数码图书馆动土礼后，全体嘉宾留下纪念性的一刻。

日新校友会大山脚数码图书馆概念图。日新校友会外观。




